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Indhold mm

Udgivelser og deadlines i 2020: Marts - 10. februar, maj - 10. april, august - 1. juli, oktober - 
10. september, december - 20. november.

Filtyper og krav til fotos: Vi kan bruge jpg, jpeg, tiff og bmp. Til billeder inde i BB kan næsten alle 
billeder taget med et digitalt kamera bruges. Til forsiden kræves dog en opløsning på min. 180 dpi.

Det vil være en stor hjælp, hvis billedet navngives med en beskrivelse af billedet. Billeder indsendt 
til BB kan også blive brugt på vores hjemmeside, og i andet materiale udarbejdet af DBSK.

Priser for annoncering i vores blad
Pr. blad: Halvside 300 kr. og helside 500 kr. Årligt: Halvside 1300 kr. og helside 2200 kr.

Dansk Berner Sennen klubs kontonr.: 1551 009443665, giro 944-3665
Kræftkontoen: 1551 0010652073
Udstillingskontoen: 1551 60083630
Opdrætterlisten: 1551 3737206807
Tilskudskonto til Styringsgrupper og Træningspladser: 1551 10973457

Klubbens hjemmeside: www.berner-sennen.dk

Redaktion
Materiale sendes til: Nefer Johansen-Ossian · Morelvej 56 · 5250 Odense SV · tlf. 2194 1667 · e-mail: bb@berner-sennen.dk
Ansvarshavende redaktør:  
Monica Østergaard Rasmussen · Monica-joergensen@hotmail.com · Skødstrupvej 169 · 8530 Hjortshøj · Tlf: 31 43 36 56
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Fotokonkurrencen
Forsiden
3 skønne tøser på tur i Nordjylland en skøn solskinsdag i februar. Indsendt af Helle Sinclair.
Begrundelse
En skøn flok, som er klar til en lang gåtur i det gode vejr.
Bagsiden
Hvalpene på besøg hos Camilla, datter af tidligere hvalpekøber, her med Mount Blässis Be my 
Proud Touch. Indsendt af Anni Smedsgaard Jane
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Nyt fra bestyrelsen

Nyt fra bestyrelsen

Det nye år i Dansk Berner Sennen Klub blev, tra-
ditionen tro, skudt i gang med dobbeltudstilling i 
Nyborg. Hvor vi havde 2 hyggelige dage og hvor 
vi fejrede hundene og opdrætterne på hitlisterne. 

Et spændende år ligger forud med mange aktivi-
teter. Der er planlagt et Avlsbeskrivelsesarran-
gement, vognkørsel, udstillinger, skuer, LP og 
mange andre spændene arrangementer.

Bestyrelsen planlægger at afholde et fællesmø-
de efter generalforsamlingen med udvalgsfor-
mænd, hvalpeformidler, redaktøren for Berner 
Bladet og bestyrelsen.

Med i dette nummer af Berner Bladet er materi-
alet til generalforsamlingen 2020, som bestyrel-
sen har samlet med det materiale vi har modta-
get fra jer. 

DBSK er, i år, repræsenteret med 1 person på 
DKK’s repræsentantskabsmøde.

Vi ønsker alle et godt år og håber, at vi ses til 
generalforsamlingen 2020.

Hilsen bestyrelsen

Jalthe Amarone giver Highfive i hundesvømmehallen
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Nyt fra bestyrelsen

Lækre bløde VetBed tæpper 
med antislip

Pa-Di SHOP - se mere på www.pa-di.dk

                   VetBed 
              m/ antislip 
            100x150 cm

               Brun bund
            Pris kr. 299,-

Bestilling på mail: pa-di@primanet.dk eller SMS 2126 0027 
mrk. navn, adresse og mobilnr. Farve på tæppe samt antal. 

Forsendelse med DAO kr. 50,- Kan evt. også leveres på udstillinger

VetBed 
m/ antislip
100x150 cm 
Grå bund
Pris kr. 299,-

Der er to 
Berner Sennen 

på hvert tæppe. 
Tæppet kan evt. 

deles i to. 

_Februar BB_Pa-Di - helside_170x225 mm.indd   1 27-01-2020   21:43:22
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Nyt fra redaktøren

Nyt fra redaktøren

Netop som jeg skriver dette lille indlæg pisker 
regnen ned igen igen igen – det er ikke en rigtig 
berner vinter vi har haft i år – tror snart vores 
hunde er ved at udvikle svømmehud mellem 
tæerne. Hold nu op hvor vi længtes efter sne, 
frost og kulde – mon vi når det i år? Jeg tvivler 
efterhånden ….

Det er ikke mange billeder der er kommet ind 
denne gang – men heldigvis så er årets første 
blad jo fyldt med hitliste billeder. Et par enkelte 
historier er det også blevet til – heldigvis. 

Med fare for at gentage mig selv så opfordres 
ALLE til at indsende historier, videoer og bil-
leder af små og store, glade og triste, sjove eller 
alvorlige begivenheder, som vi alle efterfølgende 
kan følge med i. Materiale sendes som altid til 
bb@berner-sennen.dk

Deadline til næste blad er d. 10 april.

Mange hilsner Nefer

Overrækkelse af præmien for årets forside 2019

Berner Bladet
Medlemsblad for Dansk Berner Sennenklub
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Billeder
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Billeder Dansk Berner Sennen Klub 
   Tilmelding til Skue i Østjylland 
     Bruges til alle Dansk Berner Sennen Klub's udstillings arrangementer, - også lokale. 
 Udfyldes nøjagtigt og tydeligt (med blokbogstaver).  
 Bemærk: Kun én klasse pr. anmeldelsesblanket. 
 Danskejede hunde skal være registreret i Danmark. 
 Ved anmeldelse af udenlandsk registrerede hunde skal kopi af stamtavlen samt dokumenteret 

ejerforhold medsendes. Kun dokumenterede titler vil fremgå i kataloget. 
 Husk: Evt. ejerskifte og adresseændring skal være foretaget inden anmeldelsen. 

I modsat fald fremsendes kvittering til den ejer/adresse, som DKK har registreret. 

 

Tilmelding til Skue i Østjylland: DcH Odder, Rude Havvej 152 A, 8300 Odder den 21. maj 2020 

Race: Berner Sennen                      ❑  Han        ❑ Tæve 

Stambogsnr.: (Skrives meget tydeligt) 

Klasser: 
❑ Baby klasse (150,-)     ❑ Hvalpeklasse (150,-)          ❑ Juniorklasse (200,-*) ❑ Mellemklasse (200,-*) 
❑ Åbenklasse (200,-*)    ❑ Champion klasse (200,-*)  ❑ Veteran klasse (UB)  ❑ Golf klasse (150,-) 
*150 kr. for efterfølgende hund/e 

Deadline 30. april 2020 
 

Hundens navn – inkl. Kennelmærke: 

Hundens fødselsdato:  

Far:  .............................   Stambogsnr.: 

Mor:.............................   Stambogsnr.: 

Opdrætter: 

Ejer:  

Adresse: 

Postnr., by: 

Mobil / tlf: 

E-mail:  

Tilmeldingsgebyr - beløb i alt kr.: _________VIGTIGT mrk. din indbetaling med dit fulde navn. 

Morgenmad: 1 rundstykke med ost/marelade og kaffe / the kr. 10,- Bestil antal her: _____ x 10,- 

Frokost: Pulled Pork burger og sodavand kr. 50,- Bestil antal her: _____ x 50,- 
Der indbetales for morgenmad sammen med tilmeldingsgebyr. 
❑ Betalt via MobilePay på nr. 2144 7822 

❑ Betalt via Netbank (Reg.nr.: 6620 kontonr.: 1619506) 

Underskrift: 

Sendes til: skuetioestjylland@gmail.com 
 

Anmelderen, der er ejer af/har legitimeret dispositionsret over hunden, bekræfter med sin tilmelding på denne blanket at 
have gjort sig bekendt med DKK’s udstillingsreglement og at ville overholde dette, samt erklærer sig indforstået med, at 
hunden udstilles for anmelderens egen regning og risiko. Anmelderen bekræfter med sin tilmelding ikke at være medlem 
af nogen kynologisk sammenslutning, DKK ikke anerkender. 
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Still going strong 

Still going strong 

Hvem er den længst levende berner i Danmark?
Er din hund fyldt 8 år, så kan du tilmelde den 
til ”Still Going Strong”
Skriv til Helle Sinclair på Pa-di@primanet.dk 
eller udfyld formularen på hjemmesiden.
http://berner-sennen.dk/sundhed/online-opta-
gelse-still-going-strong/
 
Hunde over 10 år slettes automatisk løbende. Så-
fremt de lever bedes dette meddeles til mig 

MVH Helle Sinclair

Født Køn Navn
07.04.06 Han Sund Brusgaard 

Ferdinan
26.12.07 Tæve Berner-Emmas 

Annabella
13.03.08 Tæve Zonaki's Enya
28.02.09 Han Vipsennen Yoyo Garcia
28.02.09 Tæve Vipsennen Yasmina
11.04.09 Tæve Glade Bernere Vanilla
04.05.09 Han Aslaug's Oppenheimer
04.05.09 Tæve Aslaug's Ophelia
04.05.09 Tæve Aslaug's Opashai
04.05.09 Tæve Aslaug's Optilde
25.06.09 Tæve Bernerhøjen's Maisie
01.09.09 Tæve Von-Pedersen's Anabell 

Daisy Læsø
01.09.09 Han Von Pedersen's Alonso 

Kejzer Hektor
15.09.09 Han Pa-Di Sinclair's I Have A 

Dream
15.09.09 Tæve Pa-Di Sinclair's inborn 

Beauty
11.10.09 Tæve Hansennen's Chianti
12.11.09 Tæve Elmebjerg's Berner 

Bonita
22.10.09 Tæve Amazing Tiklo’s Amy

Født Køn Navn
15.01.10 Han Lady Xiera's Fancy 

Chambers
22.03.10 Tæve Duevang's Vallmo
31.03.10 Tæve Lenesberner Turkis
11.04.10 Tæve Vipsennen Xenia
11.04.10 Han Vipsennens Xantos
20.04.10 Tæve Bellis
20.04.10 Tæve Amaryllis
20.04.10 Tæve Jasmin
05.05.10 Han Corcanis ask Alto
08.05.10 Tæve Berner-Emmas 

Esmeralda Of Notredame
11.05.10 Han Baloo
11.05.10 Tæve Maggi
11.05.10 Tæve Molly
13.05.10 Tæve Guldlunds Just To Kiss
18.06.10 Han Tertzo ś Out For Justice
24.06.10 Han Kjær's Here Comes The 

Sun
08.07.10 Tæve Berner højens Gucci
17.09.10 Tæve Lady Xieras Ishana
17.09.10 Han Lady Xieras Intermezzo
17.09.10 Han Lady Xieras Inkognito
18.09.10 Tæve Bernerhøjen's Larissa
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Still going strong 

Født Køn Navn
05.10.10 Tæve Amazing Tiklo's Balu 

Magic
05.10.10 Tæve Amazing Tiklo's 

Blossom Dearie Diva
16.12.10 Han  Sund Brusgaard King
06.04.11 Tæve Klara Vom Luäg Is Land
11.04.11 Tæve AstoriaFioni
11.04.11 Han AlfaLeonis
22.05.11 Tæve Bellogs Kikki
02.06.11 Tæve Harthin's Next To Nicole
27.07.11 Tæve Pa-Di Sinclair's Leia The 

Princess
27.07.11 Han Pa-Di Sinclair's Luke 

Skywalker

Født Køn Navn
27.07.11 Tæve Pa-Di Sinclair's Lady 

Guinevere
08.09.11 Han Tertzo's Katzu Zanto
08.09.11 Tæve Tertzo's Kazuya Kenta
13.09.11 Han Bernermåla Ockie
02.10.11 Tæve Amazing Tiklo's C'est 

Moi
02.10.11 Tæve Amazing Tiklo's Crush 

On You
02.10.11 Tæve  Amazing Tiklo's Could 

It Be Magic
02.10.11 Tæve Amazing Tiklo's Catch 

My Mind

Fantasia Bernenska Dolina
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10+ listen

10+ listen

Vidste du, at du som opdrætter kan få alle de 
hunde som du har opdrættet på 10+ listen?
Det kan være ejer eller opdrætter af hunden som 
indsender info på hunden.

Gå ind på DBSK hjemmeside under fanen sund-
hed, der finder du 10+ listen, nederst på siden 
finder du et skema som du udfylder og sender 
ind, så kommer hunden på listen. Det kan være 
hunde der er døde for 20-30 år siden, de skal bare 
være blevet 10 år eller mere.

Så hvis du kender til nogen der har haft en Ber-
ner der er blevet 10+, så henvis til listen, det er 
vigtigt vi kan belyse at mange Bernere faktisk 
bliver gamle

Har du brug for hjælp til det, så kontakt endelig 
Helle Sinclair på pa-di@primanet.dk

MVH Helle Sinclair

Reg.nr Stambogsnavn Alder
37440/83 Castor 11 år 11 1/2 mdr.

16526/87 Cornelius 10 år 4 mdr.

22386/89 Kabi's Elton 11 år 5 mdr.

01179/91 Aramands Purple Rain 10 år 1 mdr.

24951/91 Bersennas Buster 10 år 4 mdr.

27146/92 Alexandra 13 år 7 mdr.

04151/94 Fensholt's Ginger Ale Flip 10 år 10 mdr.

08144/97 Cayenne 11 år 4 mdr.

23050/97 Favitea's Ashwan 10 år 0 mdr.

23052/97 Favitea's Armani 11 år 10 mdr.

23053/97 Favitea's Asterix 12 år 7 mdr.

23750/97 Bersennas Mimi 11 år 7 mdr.

13880/98 Bersennas Hannibal 13 år

13877/98 Bersennas Loulou 11 år 10 mdr.

15271/98 Tertzo's Hope 12 år 11 mdr.

01556/99 Limogården's Signe 11 år 1 mdr.

12777/2000 Tertzo's Dee-Dee 11 år 5 mdr.

16326/2001 Favitea's Grini 11 år 5 mdr.

16329/2001 Favitea's Giuseppe 10 år 8 mdr.

04275/2002 Aslaug's Labre Laura 12 år 4 mdr.

04373/2002 Aslaug's Leopold 12 år 0 mdr.

15313/2002 Hansennen's Jankie 11 år 7 mdr.

20738/2002 Tertzo's Waikomo 11 år 2 mdr.
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10+ listen

Reg.nr Stambogsnavn Alder
00268/2004 Tertzo's Lanzo Jr. 10 år 3 mdr.

16350/2004 Favitea's Nanett 11 år 9 mdr.

13674/2004 Tertzo's Dendi 13 år 8 mdr.

21128/2004 Aslaug's Maxmillian 11 år 1 mdr.

10194/2005 Hansennen`s Pepsi 12 år 8 mdr.

20530/2005 Favitea's Remus 11 år 6 mdr.

22551/2005 Dörte vom Blumberg-Land 11 år 3 1/2 mdr

22944/2005 Aslaug's Nunanna 11 år 10 mdr.

22947/2005 Aslaug's Naturaq 11 år 2 mdr.

00943/2005 Aslaug's Nutella 10 år 4 mdr.

05443/2006 Lille Strand's Isolde 10 år 7 mdr.

13350/2006 Duevang's Tarzan 12 år 8 mdr.

15041/2006 Pa-Di Sinclair's Bacchus 11 år 1 mdr.

15044/2006 Pa-Di Sinclair's Babette 11 år 10 mdr.

DK08071/2007 Favitea's Unika Uttara 12 år 1 mdr.

DK08293/2007 Favitea's Vienna 10 år 3 mdr.

DK09728/2007 Zakili’s Björk 12 år 4 mdr.

DK10881/2007 Habari's Seven Up For Miss Sofie 10 år 9 1/2 mdr.

DK19108/2007 Egely's Anton 10 år 11 mdr.

DK19109/2007 Egely's Aladdin 10 år 11 mdr.

DK21909/2007 Fløjholmen's Walter 10 år 9 mdr.

DK24029/2007 Favitea's Yazoo 10 år 5 mdr.

DK01903/2008 Bernerhøjens Venessa 11 år 11 mdr.

DK04618/2008 Sund Brusgaard Garbo 11 år 4½ mdr

DK08410/2008 Moon Sister's Crazy Corine 10 år 0 mdr.

DK00800/2008 Pa-Di Sinclair's Duke Of Mysteri 11 år 5 mdr.

DK00801/2008 Pa-Di Sinclair's Dark Mysteri 11 år 1 mdr.

DK00802/2008 Pa-Di Sinclair's Dreaming Mysteri 10 år 10 mdr.

DK16826/2008 Hansennen's Wasa 10 år 10 mdr.

DK16827/2008 Hansennen's Whoopie 11 år 5 mdr.

DK21220/2008 Pa-Di Sinclair's Eternity 10 år 1 mdr.

DK23745/2008 Brogaard's Cirkeline 10 år 9 mdr.

DK24210/2008 Sennetta's Dagmar The Queen 10 år 11 mdr.

DK06995/2009 Glade Berner Garlic 10 år 4 mdr.



13

10+ listen

Reg.nr Stambogsnavn Alder
DK07607/2009 Favitea's Beauty 10 år 17 dage

DK07609/2009 Favitea's Bianca 10 år 5 mdr.

DK09588/2009 Tertzo's Live To Tell 10 år 1 1/2 mdr.

DK14791/2009 Bernerdotte's Bella 10 år 7 mdr.

DK18077/2009 Pa-Di Sinclair's I'm Son of Taboo 10 år 5 mdr.

DK18082/2009 Pa-Di Sinclair's Indian Summer 10 år 2 mdr.

DK21352/2009 Amazing Tiklo's Anastacia 10 år 3 mdr.

DK21355/2009 Amazing Tiklo Armani 10 år 2 mdr.

Sif (Fensholts Ullabella) og  
Kastanje (Pichouettes Bianca) er på tur sammen

Fra 3. Juli – vores dejlige sommer i sne  
på Osa fjeldet, Norge
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Nyt fra aktivitetsudvalget

Nyt fra aktivitetsudvalget

Tillykke til alle Jer der blev optaget på LP- og 
Rally-hitlisterne i 2019. Vi håber at I har haft 
nogle gode stunder med jeres hunde både i træ-
ningen og til konkurrencer, og vi glæder os til 
at se Jer på Hasmark til sommer til vores prøver. 
Vi efterlyser stadig medlemmer til aktivitets-
udvalget fra Sjælland og også gerne fra Fyn. 

Det er altid godt med lokal-kendskab når der 
skal arrangeres noget og der efterspørges ar-
rangementer flere steder i landet, så behovet 
for et eller to medlemmer er stadig aktuelt. 
 

Med venlig hilsen
Aktivitetsudvalget

Barney er super glad for vores skovture

Lillemus Gendry ”Jeg er vinterbader”

Fensholt’s Sigyn. 3. bedste ungtæve af alle racer på  
DKK kreds 6’s skue for babyer,  
hvalpe og juniorhunde i Gjern
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Nyt fra udstillingsudvalget

Nyt fra udstillingsudvalget

Vi fik startet udstillingsåret 2020 på fornem vis i 
Nyborg med to dejlige udstillingsdage, hvor 222 
hunde var tilmeldt.

Vi havde debut for barn & hund og juniorhand-
ling i Nyborg. I barn og hund var 3 tilmeldinger 
og i juniorhandling var Madeline Mikkelsen ale-
ne i kampen om rosetterne.

Resultater Barn og hund Nyborg

Op til 9 år
Lærke Mikkelsen

Barn og hund op til 9 år Lærke

Fra 9 til 15 år
Madeline Mikkelsen
Christian Brokholm

Barn og hund 10 – 13 år – Madeline, Cristian og den søde dommer Mona Bundgaard
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Nyt fra udstillingsudvalget

Resultat Juniorhandling
Madeline Mikkelsen Vi skal hilse fra dommere, ringpersonale og 

dommeraspiranter og sige, at de synes det er 
fantastisk at være sammen med bernerfolk. Vi 
kan noget som ikke mange klubber formår – lad 
os værne om det.
Vi har fået god hjælp til opstilling fredag og 
oprydning søndag. Tak til Finn Katberg, Mona 
Bundgaard, Charlotte og Kristian Skanborg for 
hjælp til det. Tak til hitlistegruppen – Tine Klo-
ster, Maya Wulffsberg, Lone Danielsen for jeres 
arbejde med at stable fejring af hitlistehunde og 
ejere på benene. Tak til Mette, Julie og Mathilde 
Hegelund for musik og speak og for at hjælpe 
med alt forefaldende i løbet af weekenden.
Det er ingen sag at være arrangører af udstillin-
ger, når gæve folk vil hjælpe til.
Næste gang vi ses til udstilling er i Slagelse som 
i år er søndag d. 26. april – husk at få fundet tel-
tene frem – vi skal nemlig være udendørs.

Juniorhandler Madeline Mikkelsen og dommer 
Morten Matthes

 

NYT TILTAG 🏆🏆 

Fra og med Slagelse-udstillingen 

kan der købes CK- og KLBJCH, 

KLBCH-, KLBVCH og KLUB 

RESERVE-rosetter 

Vi medbringer dem på udstillingerne 
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Årets hunde

Årets hanner

  Årets Berner 2019 
Kaimon Gerheil  
Earth Wind and Fire

  CIB DKCH SECH NOCH FICH 
NORDCH KLBCH KBHV19 NOV-
19 DBSKV19 HKW18 DEROSG18 
DKJV17 HKJW17 NORDJW17 
DKJUCH Crufts Junior Winner 18 
Kaimon Gerheil Earth Wind And 
Fire ”Bogart”

Harthin’s O’Neill 
 DKCH FICH EECH SECH 

NORDCH PLCH CZCH 
INTCH NLCH IECH KLBCH 

DKKV18

 Tertzo’s Out For Justice
 DKCH KLBCH DKVECH KLBVECH

1

2

3

Årets hunde
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Årets hunde

 Hermes Rojaus Bernas
 Dansk Champion
 

Lady Xiera’s Valentino 
DKJUCH & KLBJCH 

 Lady Xiera’s T-Rex
 

6

4

5

  Harthin’s Orlando 
DKCH

7
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Årets hunde

Årets hunde

 Aslaug’s Sixten Sparre  

Teddy Bear vom Hollandshof  

8

9

10

 Lady Xiera’s Pepsi 
  Dansk champion, Klub champion, Svensk champion

Årets hanner
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Årets hunde

Årets tæver

  Werner Wix Xtraspecial
  CIB DKCH SECH PLCH NORDV18 

DKJUV16 PLV18 KLBJUCH KLBCH

 Staugaard’s Arabella Capella

Kaimon Gerheil Emily 
DKCH KLBCH DKJV17  

HCAJV17 KBHV18 DKV19

1

2

3

Årets hunde
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Årets hunde

Årets tæver

  Prima-Sennen’s Eliza of Duchess

Kristianslyst’s Becca  
DKCH, SECH, KBHV19 

4

7

5

6

  Amazing Tiklo’s Balu Magic 
NORDCH CIB CZCH NLCH NLVCH 
DKVECH DEVDHVCH KLBVECH LUVECH 
PL80JUBVW WAV18 LP1 RBM  

 Lady Xiera’s Vienetta 
 dkjuch klbjuch kbhjuv 2019

Årets hunde
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Årets hunde

Lady Xiera’s Moneypenny 

12

 Fensholt’s Penelope  Harthin’s That’s My Tiffany

  Vida Valentina av Hiselfoss

8

10

9

11
  Lady Xiera’s Potpourri
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Årets hunde

Årets veteran hanner

  Tertzo’s Out For Justice 
DKCH KLBCH DKVECH 
KLBVECH

 Tertzo’s Kichiro Kenji

Lady Xiera’s Junk De Lux 

1

2

3

Årets hunde
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Årets hunde

Årets veteran tæver

 Amazing Tiklo’s Balu Magic
  NORDCH CIB CZCH NLCH NLVCH DKVECH DEVD-

HVCH KLBVECH LUVECH PL80JUBVW WAV18 LP1 
RBM 

  Tertzo’s Kazuya Kenta 
KBHVV19 HELVV19 KLBVCH 

Aslaug’s Ophelia 
 

1

2

3

Årets hunde
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Årets hunde

 Sennetta’s Columbo 
 WW13 & MultiCH

 Ludvig Lillemann Av Hiselfoss
 

Harthin’s O’Neill 
 DKCH FICH EECH SECH NORDCH 
PLCH CZCH INTCH NLCH IECH KLBCH 

DKKV18

1

3

Året avlshanner

2

Årets hunde
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Årets hunde

Årets avlstæver

 Prima-Sennen’s Duchess of Kimberly
 DKCH SECH

 Harthin’s Nobody Like Nathalie
 DKCH SECH

 Lady Xiera’s Paprika  
DKCH

1 2

3

Årets hunde
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Årets hunde

Hitlisten 2019

Hanner 
(Hunde med fed skrift på hitlisten er over 8 år gamle)

DK00508/2017 Kaimon Gerheil Earth Wind and Fire Nicole Hecksher Olsen 105
DK00771/2014 Harthin's O'Neill Anni Smedsgaard 85
DK12819/2010 Tertzo's Out For Justice Britta & Claus Staugaard 

Mortensen
77

DK18442/2017 Hermes Rojaus Bernas Jens Utke Ramsing 77
DK11965/2018 Lady Xiera's Valentino Janne Klitgaard Andersen 75
DK19242/2016 Lady Xiera's T-Rex Heidi Pedersen 70
DK00772/2014 Harthin's Orlando Linda Hjort 69
DK08264/2014 Lady Xiera's Pepsi Heidi & Jacob Pedersen 69
DK02509/2016 Aslaug's Sixten Sparre Inger Kristine Nielsen 68
DK02856/2018 Teddy Bear vom Hollandshof Tina Grenaae 66

Tæver
(Hunde med fed skrift på hitlisten er over 8 år gamle)

DK05311/2016 Werner Wix Xtraspecial Fie & Christina Basbøll 104
DK00529/2017 Kaimon Gerheil Emily Vivian Lok & Bent Olsen 103
DK08733/2016 Staugaard's Arabella Capella Birgit Støttrup 85
DK18377/2010 Amazing Tiklo's Balu Magic Gitte Høy Nielsen 85
DK00398/2018 Prima-Sennen's Eliza of Duchess Susanne Randløv Petersen 77
DK10869/2012 Kristianslyst's Becca Charlotte Tams Skanborg 73
DK11967/2018 Lady Xiera's Vienetta Kirsten Anker Nielsen 70
DK16521/2016 Fensholt's Penelope Dorte Hammerich 69
DK11852/2017 Harthin's That's My Tiffany Anne, Peter & Maria Harthin 

Andersen
67

DK08269/2014 Lady Xiera's Potpourri Kirsten Anker Nielsen 64
DK19448/2016 Vida Valentina av Hiselfoss Helle Sørensen 64
DK15550/2012 Lady Xiera's Moneypenny Louise Hoff Lauridsen 64

Årets hunde
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Veteranhanner 
(Alle veteranhanner der har været udstillet i 2019)

DK12819/2010 Tertzo's Out For Justice Britta og Claus Staugaard 
Mortensen

77

DK09869/2011 Lady Xiera's Junk De Lux Eva Larsen 10
DK16471/2011 Tertzo's Kichiro Kenji Lis Hansen 4

Veterantæver
(Alle veterantæver der har været udstillet i 2019)

DK18377/2010 Amazing Tiklo's Balu Magic Gitte Høy Nielsen 85
DK10137/2009 Aslaug's Ophelia Aslaug Teislev 49
DK16473/2011 Tertzo's Kazuya Kenta Fie og Christina Basbøll 40

Årets avlshan

Navn Point Antal 
afkom

Ejer

1 Sennetta's Columbo 417 5 Nicole Hecksher 
2 Harthins O'Neill 277 5 Anni Smedsgaard
3 Ludvig Lillemann Av Hiselfoss 197 3 Ketil Bøe, Norge

Årets avlstæve

Navn Point Antal 
afkom

Ejer

1 Prima-Sennen's Duchess of 
Kimberly

287 5 Susanne Randløv Petersen

2 Lady Xiera's Paprika 252 4 Kasper Kjær Sørensen
3 Harthin's Nobody Like Nathalie 209 3 Anne, Maria Harthin & Peter Uno 

Andersen

Årets hunde
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 Skovlundens Asta 
 Årets LP hund

 Hansennen’s The One And Only

  Amazing Tiklo’s Balu Magic 
NORDCH CIB CZCH NLCH NLVCH DKVECH 
DEVDHVCH KLBVECH LUVECH PL80JUB-
VW WAV18 LP1 RBM 

1

2

Årets hunde LP1

3

Årets hunde
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Årets hunde

Årets hunde LP2

 Berlemo’s Babuska

  Werner Wix Wanted Dearly 
LP1 NW1 RBM RØM

 Werner Wix Zidane

1

2

3

Årets hunde
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Årets hunde

LP – Hitliste 2019

LP1
Nr Hund Fører Point
1 Skovlundens Asta Helle Fabricius 177,5
2 Amazing Tiklo’s Balu Magic Gitte Høy Nielsen 175,5
3 Hansennen’s The One And Only Marianne Rasmussen 157,5

LP2
Nr Hund Fører Point
1 Berlemo’s Babuska Lenette Lyngbye Bendtsen 233
2 Werner Wix Zidane Ole Romer 228
3 Werner Wix Wanted Dearly Lene Hadbjerg Sørensen 223

LP3
Nr Hund Fører Point
1 Kjær’s Dancing With Charlie Joanna Gram 281,5
2 Berlemo’s Aragon Joanna Gram 199,5

  Kjær’s Dancing With Charlie 
DK SE NO CH NORDCH DKRLCH LP1 
LP2 LP3

  Berlemo’s Aragon 
DKRLCH LP1 LP2

1

2

Årets hunde LP3
Årets hunde
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Årets hunde

Årets hunde
Årets hunde Rally begynder

 Lady Xiera’s Maggie Mayflower
 

 Lillemus Eluna
 

 Lady Xiera’s Polka Princess

1

2

3
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Årets hunde

Årets hunde Rally øvet

  Werner Wix Wanted Dearly 
LP1 NW1 RBM RØM 

1

Rally Hitliste 2019
Rally Begynder

Nr. Hund Fører Point
1 Lillemus Eluna Carina Krogh 93
2 Lady Xiera’s Polka Princess Carina Krogh 90
3 Lady Xiera’s Maggie Mayflower Louise Hoff Lauridsen 86

Rally Øvet

Nr. Hund Fører Point
1 Werner Wix Wanted Dearly Lene Hadbjerg Sørensen 96

Rally Ekspert

Nr. Hund Fører Point
1 Berlemo’s Basia Majbrit Maagaard 94

2 Kjær’s Faith No More Birthe Gram 87
3 Aslaug’s Pinja Mogens Lyngbye Johansen 80

Årets hunde
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Årets hunde

Årets hunde Rally ekspert

 Aslaug’s Pinja
 

  Kjær’s Faith No More 
RBM RØM

1

2

3

  Berlemo’s Basia 
RBM RØM

 

Årets hunde
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Arrangement på KU sund den 11. januar 2020

Lørdag, den 11. januar var dagen endelig kom-
met til vort besøg på KU sund. Vi var en stor 
flok, der startede dagen med en sandwich uden-
for Orangeriet på KU sund. Derefter bød profes-
sor Annemarie Kristensen velkommen og op-
ridsede dagens program. Humør og engagement 
var i top, så en lærerig og dejlig dag var i vente.

Vores nye kontakt, Maja Arendt, lektor i klinisk 
og komparativ onkologi startede med at fortælle 
om kliniske tests og deres udvikling og brug. 
Indviklet stof, men gjort forståeligt med billeder 
på storskærme.

Derefter kom Betina Børresen, som vi stiftede 
bekendtskab med sidste gang, vi var på besøg, 
på banen og fortalte om mikroRNA. Annema-
rie fortsatte i hendes spor og kunne fortælle, at 
man nu faktisk pga. Betinas phD-projekt med 
vore hunde nu kunne bruge denne forskning til 
at påvise tarmkræft i en afføringsprøve ved både 
hunde og katte.

Efter en lille kaffepause fortsatte phD-stude-
rende Monica Nielsen og Monica Agger med at 
fortælle om igangværende genetiske studier. So-
phie fortalte, at celler skifter DNA, når de er ble-
vet fejlindstillet og er kræftceller, så de forsker i 
at se forskellene på DNA i de normale celler og 
i tumorer. I den forbindelse ville de forfærdelig 
gerne have, at hundeejere ville få indsendt en 

prøve af en tumor samtidig med en blodprøve, 
hvis man var i den situation at stå med en hund 
med en ondartet tumor. Enten fra en levende 
hund eller en nyligt aflivet hund.

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget
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Monica forskede i hjernetumorer, som især ram-
mer fladnæsede racers voksne og ældre hunde. 
De er svære at finde og behandle. 

Til sidst fremlagde Annemarie et oplæg fra Per-
nille Holst, Resident i onkologi, om elektroke-
moterapi. Et utroligt spændende projekt, hvor 
kræftsvulster, der var under 3 cm i diameter 
kunne opløses ved først at sprøjte calciumopløs-
ning ind i svulsten og derefter 8 minutter efter 
at give den stød med en masse små nåle, der sad 
ligesom i en pensel. (Hunden var bedøvet.) Ved 
tumorer, der sad på steder, der var vanskelige at 
skære dybt i, var denne metode både effektiv og 
skånsom. En hund havde f.eks. en tumor midt 
på tungen, en anden på læben og en tredje midt 
på benet. Hvis man ikke ved almindelig opera-
tion kunne få alt kræftvæv væk, kunne man 
efterbehandle på denne måde. Navnet skyldes, 
at man først sprøjtede kemo ind i tumoren, men 
havde fundet ud af, at en almindelig kalkopløs-
ning var ligeså effektiv og dertil ufarlig for om-
givelserne.

Annemarie havde en bøn til os. Deres dyrlæ-
gestuderende manglede hunde at øve sig på, 
så hvis ens hund var død, ville de meget ger-

ne modtage den som øvemateriale. Man kunne 
godt få dens aske udleveret efter øvelserne. Det 
lyder barsk; men for at vi kan få vore hunde be-
handlet, er der andre hunde, der har været ofret, 
og det kan vi lige give en tanke.

Der var en spørgerunde, hvor de gerne ville høre, 
hvad der var problemer i racen lige nu. Vi kunne 
ud fra RAS nævne kejsersnit, og Inge spurgte 
om DM, som mange jo tester for. De havde ingen 
forespørgsler for racen i DM og mente ikke, der 
var et problem.

Efter foredragene viste Annemarie os rundt på 
afdelingen, som var blevet udvidet siden vores 
sidste besøg. Imponerende, hvad man kunne 
tilbyde. 

Vi takker KUsund for en oplysende dag, og vi af-
talte, at vi snart skulle ses igen. De var glade for 
de økonomiske bidrag til deres forskning for vo-
res race. Der lå allerede nogle penge i kassen, og 
de ville kun gå til at forske i sygdom ved Berner 
Sennen. Og de var i øvrigt både rørte og impo-
nerede over vores vilje til at arbejde for at samle 
penge ind og for at gøre vores race sundere. 

Inge Bibby

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget
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Blodprøver til monitorering af mælkekirtelkræft

Kræft opstår når cellernes genetiske materiale 
er blevet forandret i en sådan grad at cellen ikke 
kan fungere normalt. Disse skader opstår ty-
pisk når cellerne udsættes for skadelige stoffer, 
såsom UV-stråling, cigaretrøg mm. Kræft er en 
meget hyppig sygdom hos både mennesker og 
hunde sygdomsforløbene minder meget om hin-
anden. Derfor vil resultaterne af vores forskning 
også kunne komme mennesker til gavn. 

Markører for kræft
De seneste år er der blevet forsket meget i for-
skellige metoder til at lette diagnosticering og 
monitorering af kræft, da de nuværende me-
toder typisk først finder tilbagefald eller meta-
staser relativt sent i forløbet. 

En metode som bliver undersøgt er om man kan 
bruge kræft-arvemateriale i blodet til at diagno-
sticere og overvåge sygdommen. Når celler dør 
frigives arvemateriale til blodet, kræftceller er 
meget ustabile og frigiver derfor oftest højere ni-
veauer end almindelige celler. Ved at undersøge 
blodet for kræft-arvemateriale kan man påvise 
tilstedeværelsen af kræftceller i kroppen, alene 
på baggrund af en blodprøve. Det er i hvert fald 
den hypotese som vi ønsker at teste.

Formål
Dette projekt undersøger specifikt om man kan 
finde arvemateriale fra mælkekirtelkræft i blo-
det og om disse kan bruges til at følge sygdom-
mens udvikling. Dette kan i fremtiden være et 
muligt alternativ eller supplement til de nuvæ-
rende undersøgelser som ikke altid er sensitive.

Forløb
I forbindelse med normal undersøgelse vil der vil 
blive udtaget en blodprøve og når hunden skal 
opereres, tages en lille vævsprøve fra knuden, 
som vil blive sendt til DNA analyse, mens re-
sten vil blive sendt til undersøgelse som vanligt. 
Hunden skal herefter komme til kontroller hver 
2. måned i et år og igen efter 1,5 år. Kontrollerne 
er gratis og der kan udtages prøver efter behov, 
som projektet betaler for. For hunde over 10 kg 
er der desuden mulighed for at blive inkluderet i 

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget
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et projekt, som undersøger blodpladerne i hunde 
med mælkekirtelkræft. Dette projekt kan betale 
for blodprøver, urinprøve og vævsanalysen i for-
bindelse med operation og kontrolbesøg. 

Patienter til studiet
Vi søger hunde over 2 kg, som er diagnosticeret 
med aggressiv mælkekirtelkræft og som skal 
opereres eller have taget en vævsprøve.
Projektperiode: 2019-2021

Samarbejdspartnere
Projektet er et samarbejde mellem Institut for 
Klinisk Veterinærmedicin, Københavns Univer-
sitet og Institutionen för medicinsk biokemi och 
mikrobiologi på Uppsala Universitet.

Kontaktinformation:
Sophie Agger, Dyrlæge, sesa@sund.ku.dk
PhD-studerende

Maja Arendt, Dyrlæge
Lektor, DipECVIM-CA onkologi

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget

Tanner ved Frederiksborg slot

Pa-Di Sinclair’s I’m son of Taboo (Odin) hvor han  
siger tak for en god week-end i  
Nyborg 18. og 19. januar 2020.
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Karakterisering af genetiske forandringer  
i kræft hos hund

Kræft opstår når cellernes genetiske materiale er 
blevet forandret i en sådan grad at cellen ikke kan 
fungere normalt. Disse skader opstår typisk når 
cellerne udsættes for skadelige stimuli, såsom 
UV-stråling, cigaretrøg mm. Mønsteret af skader 
kan være med til at forudse sygdomsforløbet og 
fortælle os hvilke behandlingsmuligheder der 
vil være effektive. Desværre er beskrivelsen af 
disse skades-mønstre for nogle kræfttyper be-
grænset i hunde på nuværende tidspunkt. Der-
for ønsker vi at forbedre vores viden omkring 
de specifikke skader der typisk sker i 3 typer af 
kræft; knoglekræft (osteosarkom), lymfekræft 
(lymfom) og mælkekirtelkræft. Dette vil hjælpe 
vores hunde, men fordi at der er utrolig mange 
ligheder, vil det være muligt at udveksle viden 
mellem kræft i mennesker og kræft i hunde til 
gavn for begge parter.

Formål
Projektets formål er at undersøge hvilke foran-
dringer (mutationer), der findes i kræftcellernes 
arvemateriale (DNA). Desuden vil vi undersøge 
sammenhængen mellem disse og sygdomsfor-
løbet for at nærmere klassificere kræfttyperne 
hos hund. Dette vil fremme forståelsen af kræft-
typerne, hvordan de opfører sig, samt forbedre 
vores mulighed for at give den mest effektive 
behandling.

Projektets forløb
I forbindelse med normal undersøgelse vil der vil 
blive udtaget en blodprøve og når hunden skal 
opereres, enten for fjernelse af knuden, eller for 
udtagelse af vævsprøve, tages en lille vævsprøve 
fra knuden, som vil blive sendt til DNA analyse, 
mens resten vil blive sendt til vævsundersøgelse 
som vanligt. Hunden vil altså ikke undergå un-
dersøgelser ud over de sædvanlige. Såfremt hun-
den skal aflives kan prøverne udtages derefter.

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget
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En ny måde at behandle kræft hos hund – Elektroke-
moterapi

Siden slutningen af 2019 har Universitetsho-
spitalet for Familiedyr tilbudt elektrokemoterapi 
som ny behandlingsform af kræft i huden og un-
derhuden hos hunde og katte. 
Udover denne behandling har vi startet et nyt 
spændende forskningsprojekt i Calcium Elektro-
poration, som er baseret på teknikken anvendt 
ved elektrokemoterapi, men hvor kemoterapi er-
stattes af kalk.

Hvad er elektrokemoterapi?
Elektrokemoterapi er en behandlingsform, der 
især anvendes hos mennesker og dyr med kræft. 
Behandlingen går ud på at kombinere en lille do-
sis kemoterapi med kortvarige elektriske impul-
ser påført selve kræftknuden. Man anvender et 
kemoterapistof, som normalt ikke kan optages 
i celler, og derved heller ikke har bivirkninger.

Hvordan virker elektrokemoterapi?
Alle celler er omgivet af en såkaldt cellemem-
bran, der styrer, hvilke stoffer, der kan trænge 
ind i cellen. For at kemoterapi kan virke kræft-
dræbende, skal det kunne trænge ind i kræft-
celler.

Når man påfører en kræftknude kortvarige elek-
triske impulser, skaber man porer, dvs. små hul-
ler i kræftcellerne. På grund af disse porer kan 
kemoterapistoffet trænge nemmere ind i kræft-
cellerne. Når de elektriske impulser stopper, luk-
ker porerne igen, og kemoterapistoffet fanges i 
høj koncentration inde i kræftcellerne. Celler, der 
ikke påføres elektriske impulser, vil ikke optage 
kemoterapien i særlig høj grad, og de bliver der-
for ikke påvirkede af behandlingen. 

Elektrokemoterapi – et lille indgreb med stor 
effekt
Det har vist sig, at virkningen af kemoterapistof-
ferne bliver meget større med elektrisk påvirk-
ning. Når man kombinerer kemoterapi med det 
elektriske spændingsfelt, kan effekten af kemo-

Patienter til studiet
Vi søger hunde som er diagnosticeret med, eller 
mistænkt for, mælkekirtelkræft, knoglekræft 
(osteosarkom) eller lymfekræft (lymfom) og 
som vejer mere end 2 kg.
Projektperiode: 2019-2021

Samarbejdspartnere
Projektet er et samarbejde mellem Institut for 
Klinisk Veterinærmedicin, Det Sundhedsviden-
skabelige Fakultet, Sveriges Lantbruksuniversi-

tet og Institutionen för medicinsk biokemi och 
mikrobiologi på Uppsala Universitet.

Kontaktinformation
Sophie Agger, Dyrlæge, sesa@sund.ku.dk
PhD-studerende

Maja Arendt, Dyrlæge
Lektor, DipECVIM-CA onkologi

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget
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terapien øges mindst 300 gange. Dette skyldes 
den opkoncentration af kemoterapien, som sker 
helt lokalt i det område, hvor spændingsfeltet 
har været. Dette bevirker, at man kan behandle 
med en meget lille dosis kemoterapi sammenlig-
net med en normal kemoterapibehandling. Det 
betyder også, at elektrokemoterapi kan anven-
des mod kræftsygdomme, der normalt ikke kan 
behandles med kemoterapi, eller i situationer, 
hvor almindeligt benyttet kemoterapi ikke læn-
gere har effekt. 

Hvordan foregår behandlingen?
Behandlingen foregår i en kortvarig bedøvelse. 
Kemoterapien indgives i en blodåre og umiddel-
bart herefter, behandler man ved at indsætte 
elektroder i selv kræftknuden. Elektroderne af-
giver kortvarige elektriske impulser og de flyt-
tes rundt, så hele kræftknuden bliver behandlet. 
Behandlingen tager fra 15 til 20 minutter. I ud-
gangspunktet skal der kun behandles en enkelt 
gang. Hvis der er tale om store kræftknuder, kan 
det være påkrævet med genbehandling. 
Den nuværende humane og veterinære littera-
tur har vist, at elektrokemoterapi er en sikker 

og effektiv kræftbehandling. Ved en enkelt be-
handling opnås ofte et komplet og vedvarende 
respons, og behandlingsformen har ingen eller 
få milde bivirkninger.

Hvilke kræfttyper kan behandles? 
Alle typer kræft der er placeret i huden eller un-
derhuden kan behandles med elektrokemotera-
pi. Effekten er bedst hvis kræftknuden er under 
2-3 cm i diameter. Ved større kræftknuder kræ-
ves ofte mere end en behandling.

Har du spørgsmål om kræftsygdom hos hund, 
om elektrokemoterapi eller forskningsprojektet 
i Calcium Elektroporation er I altid velkommen 
til at kontakte onkologisk afdeling på mail: on-
kologi@sund.ku.dk eller på telefon via receptio-
nen: 35332930

Mvh ASU
Af dyrlæge Pernille Holst, ECVIM-Oncology 

Resident, Onkologisk afdeling, Universitets-
hospitalet for Familiedyr, Institut for Klinisk 

Veterinærmedicin.

FRUENSHØJ CALLANHAN Stella hygger

mailto:onkologi@sund.ku.dk
mailto:onkologi@sund.ku.dk
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Risikofaktorer ved mave-drejning hos hunde

Tufts’ Canine and Feline Breeding and Genetics 
Conference, 2003 

Jerold S. Bell, DVM 
Tufts University School of Veterinary Medicine

North Grafton, MA, USA

Mavedrejning hos hunde, Gastric dilatati-
on-volvulus, (GDV) er den hyppigste dødsår-
sag for flere store- og gigant-racer. Hvis denne 
smertefulde lidelse ikke behandles inden for et 
par timer, er den direkte livs-truende.

25 procent af alle mave-drejninger skyldes, at 
maven udvider sig pga., at maven fyldes med 
gas,( gastrisk dilation.). Det øgede pres sam-
mentrykker begge ender af maven, og forhindrer 
dermed gassen fra mave og fordøjelse i, at kun-
ne slippe ud. Men de fleste tilfælde af mave-drej-
ning.- 75 procent- skyldes gastrisk tarmslyng, 
hvor mavesækken rent faktisk drejer, vrider og 
trækker sig sammen og afskærer indstrømning 
og udstrømning fra maven. Når mavens gasser 
ikke kan komme ud, udvider den sig. 

Ramte hunde savler voldsomt, da de ikke kan 
komme af med spyttet ved at sluge det. Yderme-
re kan de ikke bøvse eller kaste op, hvilket ellers 
kunne aflaste det stigende pres fra mave-gas-
serne. Presset får maven til at blive voldsomt ud-
spilet, og hvis man banker forsigtig på maven, 
kan det lyde som en tromme.

Risiko-faktorer
Racen med den højeste gennemsnitlige sand-
synlighed for at opleve en mave-drejning er 
Grand Danois, med hele 42,4 procent. Andre 
racer, som har højere risiko end gennemsnittet 
af hunde for at få en mave-drejning, er Blodhun-
de, Irsk Ulvehund, Irsk Setter, Akita, standard 
Pudler, Schæferhund, og Boxer. Andre racer med 
dybt bryst (som vores egen), og blandinger med 
dybt bryst, er også i en højere risiko-gruppe.

Dr. Larry Glickman, epidemiolog fra Purdue 
Universitets skole for veterinær medicin, har ud-
ført et kontrolleret forsknings-studie om maved-
rejning hos hunde. Helt fra 1994 har han fulgt 
1.914 hunde, som ikke havde en for-historie med 
mave-drejning. Elleve store og gigant racer var 
repræsenteret i dette studie. 

Flere risiko-faktorer blev identificeret. Hunde, 
med den største risiko for at udvikle mave-drej-
ning har dybe, smalle brystkasser. Dette kan 
vurderes ved at måle dybden og bredden af 
brystkassen. Derefter dividerer man dybden op 
i bredden. Dette dybde-bredde mål afspejler den 
mængde plads, der er for mave-sæk bevægelse 
i underlivet, bagved ribbenene. Desto højere tal, 
jo mere plads er der til bevægelse. Hunde med 
meget plads har en større risiko for at udvikle 
mave-drejning. 

Tynde hunde havde også en højere risiko end 
overvægtige hunde. Her er antagelsen, at fedt 
optager plads i underlivet. Mangelen på fedt i 
underlivs-regionen hos slanke hunde skaber en 
grundlæggende situation som hos en hund med 
et dybt, smalt bryst. Hos en slank hund findes 
meget mere plads i underlivet til, at mave-sæk-
ken kan bevæge sig rundt, end hos en tyk hund. 
Dette betyder selvfølgelig ikke, at overvægtige 
hunde generelt er sundere end slanke hunde.

Risiko for mave-drejning er også større hos æl-
dre hunde. Hos store hunde stiger risikoen for 
at udvikle mave-drejning 20 procent hvert år 
efter det fyldte 5.år. Hos gigant-racerne stiger 
risikoen 20 procent efter 3-års alderen. Hunde, 
hvor forældrene har haft mave-drejning, har 
en 63 procent større risiko for selv at få en ma-
ve-drejning. Hunde som spiser hurtigt, har en 
15 procent større risiko for at få mave-drejning. 
Dette antages at hænge sammen med at de slu-
ger mere luft.
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Tidligere har man antaget at mave-drejning kun-
ne forebygges ved at hæve mad- og vand-skåle 
fra gulvet, men det blev påvist, at faktisk hæ-
ver risikoen for mave-drejning med 110 pro-
cent. Dette risiko-moment var verificerbart, idet 
opdrætternes hunde i dette forsknings-studie 
IKKE havde nære slægtninge, som havde haft 
mave-drejning.

Forsknings-studiet kunne også fastslå, at frygt-
somme, nervøse eller aggressive hunde havde 
en markant højere forekomst af mave-drejnin-
ger, end hunde som blev beskrevet af deres 
ejere som havende glade, gode temperamenter. 
Stress kan også være en udslagsgivende faktor 
og mange hunde fik mave-drejning efter nyligt 
ophold i hunde-pension, eller en nylig lang bil- 
rejse. Der var en lidt større andel af hanner end 
hunner, som fik mave-drejninger.

Der blev fundet en sammenhæng mellem flere 
kost-relaterede faktorer og en højere risiko for 
mavedrejning. Disse inkluderede, kun at fodre 
med tør-foder, eller kun at fodre et stort mål-
tid én gang dagligt. Hunde der blev fodret med 
tør-foder, hvor fedt-indholdet er blandt de 4 før-
ste ingredienser i foderet, har en 170 procent hø-
jere risiko for at få mave-drejning. Hunde fodret 
med tør-foder indeholdende citron-syre og op-
blødt inden fodring havde en 320 procent højere 
risiko for at udvikle mave-drejning.

Omvendt, nedsatte fodring med tør-foder, som 
indeholdt et tilnærmet kød- og ben måltid, ri-
sikoen med 53 procent, sammenlignet med den 
samlede risiko for hundene i forsknings-studi-
et. At iblande hjemmelavet mad eller frisk då-
se-mad i tørfoderet nedsatte også risikoen for 
mave-drejning. 

Gennem de sidste 30 år har der været en stig-
ning af mave-drejnings-tilfælde på 1.500 pro-
cent, og dette falder sammen med den stigende 
anvendelse af tør-foder. Der er en meget lavere 
forekomst af mave-drejninger i sammenlignelige 

racer i Australien og New Zealand, hvor fodring 
med tør-foder er langt mindre udbredt.

Ved at fodre kun et større måltid dagligt, risi-
kerer man at mavens tyngde, pga. vægten fra 
dette, strækker de ”hepato-gastriske”(lever-ma-
ve) ligamenter, som normalt holder maven på 
plads i de nedre regioner. Hunde der har haft 
mave-drejning, viste sig at have et meget læn-
gere hepato-gastrisk ligament, og dette menes 
at være pga. kronisk strækning. Dette kan også 
forklare, hvorfor mave-drejningsrisikoen stiger 
med alderen. 

Flere populære teorier ang. mave-drejning blev 
ikke underbygget igennem studiet. Der var in-
gen sammenhæng med mave-drejning og moti-
on før eller efter måltidet, da de fleste hunde fik 
mave-drejning om natten med en tom gas-fyldt 
mave. Der var heller ingen sammenhæng med 
vaccinationer, med hvilke produkter(mærker) af 
foder hundene fik, eller sammenhæng og mæng-
de af vand-indtaget før eller efter spisning. 

Fra den forskning der til dato er udført kan vi 
liste flere faktorer, som tilsammen kan karak-
terisere den typiske hund som udvikler ma-
ve-drejning således: En dyb og smal brystkas-
se, en mager hund, en slægtning som har haft 
mave-drejning, hurtigt spisende hunde, fodres 
med tør-foder, kun får ét dagligt større måltid, 
stress, og et frygtsomt, nervøst eller aggressivt 
temperament.

Behandling 
Omkring 30 procent af de hunde som får ma-
ve-drejning, dør eller må aflives. Dette kan være 
pga. chok, fatal a-rytmisk hjerte-slag, brud eller 
ødelæggelse af mave-væggen. Studier har vist, 
at 40 procent af hunde som får mave-drejning, 
har nogen hjerte-a-rytmier under gas-udviklin-
gen. Ramte hunde modtager som regel væske 
og chok-terapi, når de ankommer til behandling, 
for at forsøge at regulere dette.
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Akut-behandlingen ved mave-drejning begyn-
der med nedsættelse/ophævelse af trykket fra 
gassen. Dette kan gennemføres ved hjælp af en 
sonde i mave-sækken, eller, hvis dette pga. drej-
ning ikke kan lade sig gøre, bruges en hypo-der-
mic nål gennem siden af maven, til at afhjælpe 
presset. Hvis en hund overlever tryk-nedsættel-
sen, men maven stadig er drejet, er det nødven-
digt med kirurgisk indgreb, akut operation er 
nødvendig for at rette maven ud. Nogle gange 
kan det også være nødvendigt at fjerne en øde-
lagt milt eller et stykke af mave-sækkens væg.

Når den normale anatomi er gen-etableret, er 
det vigtigste aspekt ved mave-drejningsopera-
tionen, at få syet maven fast. (en gastropexy). 
Denne procedure hæfter mavesækkens væg fast 
til kroppens væg, og forhindrer, at den kan dreje 
igen i fremtiden. Studier har vist at 76 procent 
af hunde, hvor denne fast-hæftelse ikke laves, 
vil få mave-drejning igen; mere end halvdelen 
indenfor 3 måneder. Kun 6 procent af de hunde 
som fik maven fast-syet, oplever endnu en ma-
ve-drejning. Hunde, som kan stabiliseres uden 
operation, bør få udført en fasthæftning så hur-
tigt som muligt. 

Hos racer hvor risikoen for mave-drejning er 
stor, anbefaler mange eksperter endda at få la-
vet denne gastropexy forebyggende, frem for at 
afvente en evt. mave-episode. Hos kæledyr bli-

ver dette indgreb ofte foretaget i forbindelse med 
sterilisering. I December 1. 2002 udgave af Jour-
nal of the American Veterinary Medical Associ-
ation, beskriver forskere en ny gastropexy-tek-
nik, hvor indgrebet kan udføres ved et lille snit 
på siden af maven.

Der er ikke noget enkeltstående større gen, som 
kontrollerer mave-drejning. Dette skyldes, at 
hunde ikke kan arve mave-drejning, men kun 
arver en præ- disposition for tilstanden. Som 
ved andre poly-genetiske sygdomme, vil avl ef-
ter race-standard få det selektive pres imod til-
standen til at stige.

Måske er det bedste selektive værktøj imod 
mave-drejning, bryst-dybde kontra bryst-vid-
de mål. (ratio). Hunde med lavere bryst-vidde/
bryst-dybde mål, hvis kuld-søskende ikke har 
haft mave-drejning, er de mest oplagte kandi-
dater til avl. Hvis hunde udset til avl sammen-
lignes og vurderes her ud fra, og opdrættere fra-
vælger dem med høje bryst-vidde/bryst-dybde 
mål, skulle forekomsten af mave-drejning for-
mindskes.

(Denne artikel blev oprindelig bragt i  
tidsskriftet ”Healthy Dog”  

April udgaven, 2003 AKC Gazette.)
 ASU takker Lone Danielsson for oversættelsen.

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget
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DETTE ER VIGTIGT
Når jeres hunde dør, vil vi bede jer om, at I registrerer dødsfaldet på disse databaser:

https://www.dkk.dk/stambog-og-registrering/hvis-du-skal/melde-hund-d%C3%B8d

http://berner-sennen.dk/sundhed/doedsregistrering/

https://www.hunderegister.dk/din-hund/n%C3%A5r-din-hund-d%C3%B8r

Hvis jeres hund er HS testet hos Antagene, så er der også mulighed for, at registrerer 
dato for dødsfaldet på jeres hunds konto.

Ingen har en forventning om, at I udføre registreringen umiddelbart, men det er vig-
tigt, at I får det gjort, da det har stor betydning for validiteten/rigtigheden af det sta-
tistiske materiale og dermed også for klubbens og forskningens fremadrettede fokus i 
forhold til arbejdet med racens sundhedsudfordringer.

Med venlig hilsen DBSK / ASU

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget

https://www.dkk.dk/stambog-og-registrering/hvis-du-skal/melde-hund-d%C3%B8d
http://berner-sennen.dk/sundhed/doedsregistrering/
https://www.hunderegister.dk/din-hund/n%C3%A5r-din-hund-d%C3%B8r
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 Avlsbeskrivelsesarrangement
Søndag den 17. maj 2020

Lillebæltsskolen, Skippervej 1, 5500 Middelfart

Avl- og sundhedsudvalget inviterer til avlsbeskrivelsesarrangement igen i år.
Der er plads til 25 hunde og det er først-til-mølle princippet.

HVAD SKAL DER FOREGÅ:
3 kompetente dommere gennemgår hunden fra snude til halespids og bedømmer bl.a. også 
hundens bygning og bevægelser. Herudover skal hunden igennem en lille adfærdstest.
Efter den enkelte hunds beskrivelse får man en kort vurdering om dennes svagheder og stærke sider 
og råd om, hvad man bl.a. skal kikke efter, når man skal vælge en avlspartner. Alle Bernere med 
DKK- stamtavle kan være med, hvis de opfylder deltagerkravene, som er beskrevet nedenfor. Dette 
arrangement er ikke en konkurrence, som en udstilling f.eks., men et sted hvor du kan få en grundig 
beskrivelse af din Berner. 

BEVIS:
Beskrivelsen vil blive udleveret på dagen og herudover vil den blive lagt på hjemmesiden med re-
sultaterne fra alle de beskrevne hunde i en samlet fil. Der vil også blive taget billeder af hver enkelt 
hund, som vil blive sat ind i beskrivelserne på hjemmesiden.

DELTAGERKRAV:
Hunden skal have DKK-stamtavle. Den skal være HD/AD fotograferet og tæver skal være fyldt 18 
måneder. Hunden skal opfylde Berner Sennen klubbens etiske avlsanbefalinger og må ikke besidde 
de i FCI racestandarden beskrevne diskvalificerende fejl. Se Racestandarden og de etiske anbefalin-
ger på hjemmesiden – 
http://berner-sennen.dk/wp-content/uploads/indbydelser/045-berner_sennenhund.pdf
https://berner-sennen.dk/klubben/avls-og-sundhedsudvalg/etiske-avlsanbefalinger/

PRIS:
Medlemspris: kr. 800 pr. hund. Ikke medlem: kr. 1.600 pr. hund
Bindende tilmelding. Først gældende når betalingen er registreret.

TILMELDING:
Elektronisk via Dansk Berner Sennen Klubs hjemmeside, husk at medsende dokumentation for be-
taling. Tilmelding senest den 3.maj 2020
Betaling: via hundeweb https://www.hundeweb.dk/dkk/public/openIndex?ARTICLE_ID=118&f-
bclid=IwAR0T4O_EHgtdZ_5_L1YfT0oBb2CUQSCPkzzyr9Pp685YfnAFnAkaBNLFRVs

SPØRGSMÅL: Kontakt os i ASU, hvis I har spørgsmål – Dorte tlf. 61 37 37 79/ Inge tlf. 40 98 18 41

DOMMERE:
Christel Fechler (DE), Annette Bystrup (DK) og Birgitte Gothen (DK).

Nyt fra avls- og sundhedsudvalget

http://berner-sennen.dk/wp-content/uploads/indbydelser/045-berner_sennenhund.pdf
https://berner-sennen.dk/klubben/avls-og-sundhedsudvalg/etiske-avlsanbefalinger/
https://www.hundeweb.dk/dkk/public/openIndex?ARTICLE_ID=118&fbclid=IwAR0T4O_EHgtdZ_5_L1YfT0oBb2CUQSCPkzzyr9Pp685YfnAFnAkaBNLFRVs
https://www.hundeweb.dk/dkk/public/openIndex?ARTICLE_ID=118&fbclid=IwAR0T4O_EHgtdZ_5_L1YfT0oBb2CUQSCPkzzyr9Pp685YfnAFnAkaBNLFRVs
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Bette ( Lady Xieras Pepsi) og Heidi Pedersen i den her 
stilling er efterhånden et kendt syn på udstillinger.  

De to krammer og krammer

Lillemus Gendry. ”Skønt stemningsbillede på en flot vinterdag ved vandet ”

En skøn tur på Liseleje strand,  
Vipsennen Tanner nyder de
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TRÆNINGSPLADSERNE I SYD INVITERER TIL 

SKUE I SYD
Lørdag den 2. maj 2020 kl. 10.00
Træningspladsen Notmark Gl. Skole, Notmark 
46, 6440 Augustenborg

Husk at vi er på Facebook!!
Skue i Syd (DBSK)

SKUE KLASSER (Uofficiel)
Baby klasse: 3-6 mdr.
Hvalpe klasse: 6-9 mdr. 
Junior klasse: 9-18 mdr.
Mellem klasse: 15-24 mdr. 
Åben klasse fra: 15 mdr.
Champion klasse fra: 15 mdr.
Veteran klasse fra: 8 år.
*Golf klasse: Fra 3 mdr.

*I golf klassen må du tilmelde hunde med mindre 
handicaps, du skal blot skrive på, hvilke handi-
caps hunden har. Disse bliver så holdt uden for 
bedømmelse. Det kan f.eks. være tandfejl, hale-
knæk, eller lignende. Det er en mulighed for at 
komme på udstilling med din hund som ellers 
ikke har mulighed for at udstille.

PRÆMIER
til alle tilmeldte hunde

LYDIGHED (Uofficiel)
Hvalpe
Begynder
LP1 – LP2 og LP3
RALLY (Uofficiel)
Begynder og Øvede
Ekspert og Champion

TILMELDINGSPRISER
Pris pr. klasse 175 kr. for én hund. 
150 kr. for efterfølgende hunde fra samme hus-
stand. Golf klasse 125 kr. og veteran klasse gra-
tis

Indbetales til Sydbank Reg. nr. 8012 Konto nr. 
00 01 06 22 38 Tilmeldingen bekræftes pr mail 
når betalingen er bekræftet på kontoen. 

Der er fiduspokal til en lydighed- og en rally-ber-
ner, som også udstilles. Vi kårer også bedste 
golfhund, bedste veteran og ældste veteran…… 

Amerikansk lotteri med  
rigtig mange præmier

DOMMERE
Skue: Maria Harthin Andersen
Lydighed: Kirsten Christiansen
Rally: Gisela Hossenfelder

PRAKTISKE OPLYSNINGER
Tilmeldingen (inkl. betaling) til skuet skal ske 
senest mandag den 13. april 2020. Tilmelding 
er bindende.
Vi ønsker én tilmeldingsblanket pr. hund, pr. 
klasse.
Tilmeldingsblanketter findes på dette link
www.bernerpladsen-als-og-sundeved.dk
For at deltage i udstillingen skal hunden være 
registreret i DKK/FCI
Barn og hund samt parklasse tilmeldes på da-
gen.
Nummerskilte / startnummer vil blive udleveret 
på dagen.

Invitation



49

Invitation

Ved middagstid tænder vi grillen 
Så man kan købe flæskestegsburgere og pølser
Der er også mulighed for at købe 
sodavand/øl
kaffe og kage

Tilmeldinger sendes til: skueisyd@stofanet.dk 

For yderligere oplysninger og henvendelser kon-
taktes:
Johnny Rasmussen 20 49 67 77 / 75 92 29 02 
Connie Norup 27 79 22 11

Berner hilsner fra
Træningspladserne: Nørbølling og  

Als/Sundeved

Invitation

Fodspor i........ Sand. Barney nyder sandet  
og undgår vandet

Mor er den bedste i verden. Vipsennen Thea 12 uger  
og vipsennen Vinnie 4 år
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Årets LP-Hund, fra LP1 med 88,75 %point  
Skovlunden’s Asta, th. på billedet

og for første gang er 2. Vinderen, fra LP3 helt 
utrolig tæt på med 87,97 %point, nemlig Astas 
far Kjær’s Dancing With Charlie tv. på billedet.
3. Vinder, også fra LP1 med 87,75 %point Ama-
zing Tiklo’s Balu Magic.

Indsendt af Helle Fabricius
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Mindeord om Kjær ś Dancing With Charlie

Opnåede titler: DKCH, SECH, NOCH, NORDCH, 
DKRLCH, LP1, LP2, LP3
9/3 2012 – 22/12 2019

Min kære, store, dygtige, fantastiske, arbejd-
somme Charlie har forladt os. Lige så pludselig 
som han dukkede op i mit liv, som omplace-
ringshund 8 mdr. gl. – ligeså pludselig var alt 
håb ude og han rejste fra Aragon og jeg.

Han var kun syg 1 dag, jeg troede han var blevet 
forstoppet af det seneste kødben, det blev han 
hurtigt den sidste tid, men nej det var værre. 
VagtDyrlægen fandt blod i bughulen og knuder 
i milt på scanning, kræft i milt og lever. Vi blev 
nødt til at lade ham gå direkte ind i den lange 
søvn.

Charlie var en ener. Han valgte at ville bo hos 
mig. Han var ellers flyttet til Nordjylland som 
8 ugers, men de afleverede ham retur til kennel 

Kjær da han var 8 mdr. og her blev jeg så gjort 
OBS på ham af en kær veninde, som kunne se at 
Charlie var min hund, vi hørte sammen.

Jeg fik Charlie hjem i Nov 2012 og bestilte straks 
både en Rally og LP resultatbod ved DKK – 
Planen var klar, Charlie skulle gå til Rally og 
LP-stævner sammen med mig. Og jeg fandt hur-
tigt ud af at han havde et kæmpe talent for det. 
Da jeg så ville tilmelde ham første gang, fik jeg 
et lille chok.

Min tidligere berner Ludvig (Stamnavn Duncan) 
som jeg havde opnået at blive Dansk Lydigheds 
Champion med, havde jeg haft rigtig svært ved 
at miste i 2010 og det er først da Charlie banker 
på, at jeg kom videre igen.

Chokket lå i at Ludvigs Reg.Nr. var 18315/2002 
og Charlies var 05138/2012, samme tal….bare 
byttet plads. Charlie var en genfødt Ludvig, bare 
i en større og smukkere krop, min, Ment Too Be.
Charlie elskede at kravle på ting/sten så vores 
ferie turer til Bornholm og Sverige var favorit-
ten for ham, men også svømning, eller så at sige 
udspring i vand, for det gjalt mest om at springe 
ud, svømme retur, for at springe ud igen.

Publikum, var også noget Charlie satte stor pris 
på, han nød når der var publikum på og Vogn-
kørslen nød han specielt meget. Vi har trukket/
ledsaget dommere ind til Udstillingerne flere 
gange, selvfølgelig mellem at han selv blev be-
dømt i sin egen klasse og selv skulle ind i fina-
lerne som en af de 4 finalister, men han kunne 
da sagtens lige nå at blive ”selet op” og trække 
lidt vogn, inden han igen skulle ind og løbe om 
pladceringerne. Charlie kendte ikke til ordene 
Nej Tak eller Det kan jeg ikke! Han var også 
den mest stolte Konfirmand-kører da vi hente-
de en ny”slået” konfirmand hjem fra kirken, i 
2-Spandsvogn, ved siden af en stor Traktor, en 
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Scania, flere flotte sportsvogne, motorcykler, 
her udstrålede drengene stadig ”se lige hvad vi 
kan hva´?”

Han mestrede flere år i træk at være på udstil-
linger både i DBSK/Hasmark og i DKK regi, hvor 
han startede hele 3 dicipliner på samme dag, og 
klarede sig godt alle steder. Dvs. han blev ud-
stillet i den store åben han klasse, f.eks. på Has-

mark med 25 hanner bare i Åben, han vandt 
klassen og fik CERT 2 gange på Hasmark (2016 
og 2017) samtidig med at han på dagen startede 
og vandt sin LP2. Det var simpelthen ufatteligt, 
hvordan han lynhurtigt kunne omstille sig fra 
den ene ring til den anden.

På Rally banen er der jo fyldt med skilte, spring 
og kegler, og når en stor dreng som Charlie så 
skulle gå banen, så røg der ofte en kegle, et 
spring eller et skilt, som Charlie lige fik givet en 
bagpote i en vending, så det røg rundt om øre-
ne på os selv og dommeren. Og så ”råbte” han 
ofte op, specielt når jeg gav en kommando, så 
gav Charlie et kæmpe WUFF retur som sagde 
han ”modtaget, det klarer jeg”. Det var så bare 
ikke hver gang at det jeg bad om, var det Char-
lie mente han hørte han skulle gøre og så kom 
det kære NUL ind….igen. Derfor fik han også 
tilnavnet Smadremanden, hvis nogen af jer har 
hørt ham blive kaldt det.

Charlie lever heldigvis videre i 25 fantastiske 
hvalpe, fordelt på 5 kuld, 4 i DK og 1 i Sverige.
Jeg glædes over alle de skønne mennesker som 
Charlie sørgede for kom ind i vores liv, og jeg 
glædes over de mange og skønne tilbagemeldin-
ger fra hvalpe-ejerne om hvor skønne og højt 
elskede de små Charlier er, hver og en.

Historier



53

Historier

Charlie min far og jeg tog en lille tur i Nov. 2019 
– Et smut til 2 udstillinger i Finland (desværre 
uden noget CERT) og hjem over 2 udstillinger i 
Norge, hvor han sandelig snuppede sit nr. 2 BIM, 
sit Norske CERT, sit 1. CACIB og blev her NOR-
DISK Champion som 7 år og 8 mdr. gl.

Og 11/12 2019 opnår Charlie (igen) en stor 2. 
præmie i LP3 til LP-stævne, hvor han manglede 
sølle 4 point trods at han havde fået et NUL i 
en øvelse. Han var fyr og flamme til stævnet, 
arbejde så flot og glad, en fornøjelse, som altid 
at se ham danse rundt på banerne.

Charlies resultater på Lydighedsbanerne var 
mange og flotte. 2 x bestod han med 1. Præmier 
i LP3, der skal 3 til for at blive Dansk Lydigheds 
Champion.

 I Charlies tid var han den største hund og ene-
ste berner i LP3 i DK, altså lige på nær sin søn 
Aragon.

I DBSK ś Hitlister fra 2014 og til 19 stod Charlie 
altid blandt i øverste 3 uanset hvilken klasse.
Berneren kan være med, også i LP3, det viste 
Charlie om nogen og han har af flere domme-
re fået tilnavnet Danmarks Hurtigste Berner og 
altid med kommentaren ”stor og glad, arbejds-
villig hund” eller ”elsker hans energi” og det var 
også den fedeste følelse at gå med, til træning, 
i fritiden og til stævner, når jeg havde en stor, 
glad, dansende bamse ved min side, der bare 
ventede på hvad jeg bedte om næste gang, så 
han kunne løbe ud og udfører den ene svære 
øvelse efter den anden, simpelthen bare for at 
glæde mig (og lidt for at få en pølse), Vi nærmest 
smeltet sammen til én og samme, når vi gik der 
i VORES egen boble.

Charlie var i sin tid, den eneste berner i DK der 
var Champion i udstilling og endda NORDISK 
samt i Rally Lydighed og som startede LP3 og 
endda var så ufattelig tæt på også at være blevet 
Dansk Lydigheds Champion.

Vi havde simpelthen bare ikke tid nok tilbage.

Jeg er taknemmelig for at have været en del af 
min kæreste Charlie ś liv og rejse, jeg havde øn-
sket rejsen varede længere, men Charlie har altid 
haft sin egen mening, gået sine egne veje, udført 
ting på sin egen måde, helt til det sidste.

Jeg håber at Charlie har været en inspirationskil-
de, til at huske på at I skal bruge jeres berner til 
alt muligt. Berneren mestre rigtig mange ting, og 
den elsker at være nyttig, at have en betydning 
i familien, så lad den endelig få noget menings-
fyldt at lave, den vil elske jer for, at I gav den lov.
Der var så meget mere Charlie og jeg skulle have 
oplevet sammen, han stoppede i den grad på 
toppen, den skønne store glade bamse.

The King has left The Building.
Ære være hans minde.

Her kan I se video af Charlies sidste LP3-Stævne 
i Garbogaard Hallen i Nordsjælland, 10 dagen 
inden han tager sin sidste rejse. Min store, glad, 
lidt højt-snakkende BamseBjørn.

Han får NUL i øvelsen hvor jeg går i ZigZak og 
hvor Charlie sidder sig x 3 – Han skulle havde 
Siddet, Dækket og til sidst Stået – så der kom 
NULLET denne gang.

Historier
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Historien om Kannehill ś Barney

Historien om Kannehill ś Barney fra maj 2019 til 
i dag, som har givet os en AHA oplevelse og lidt 
dårlig samvittighed
Barney er 5 ½ år.

Han er avlshund, udstillingshund og kæle-
hund, går normalt 1½ time med Aksel om for-
middagen, 1½ time i skoven om eftermiddagen, 
hvor han løber (lunter) frit med sit eget lille ha-
rem på 4-5 tæver. De hygger sig. Endelig går 
han ½-1 time efter eget valg om aftenen.

Det virker som om han nyder sine mange 
ture. Rent udstillingsmæssigt har han et for-
rygende år i 2018, hvor han lå på 13. plads på 
hitlisten.

I sommeren 2019 er vi på ferie i Norge. Før vi 
tager afsted oplever vi Barney som lidt anderle-
des Han slikkede ihærdigt på sine poter, havde 
ikke ret stor spiselyst, og han begyndte at få sår 
rundt omkring på hele kroppen. Han har i nogen 
tid givet udtryk for at han ikke brød sig ret me-
get om udstillingsringen. Faktisk fra september 
2018 hvor han første gang gøede i ringen. Kun-
ne gø højt og virke sur/stresset over at ”være 
der”.

Da vi kommer hjem 9/7, går der kort tid, før 
vi oplever at have fået en trist, "grå" hund med 
tykke sår, som var godt rodfæstede. Pelsen blev 
trist, tynd og mat. Det hvide blev gult og han 

lignede en, der ikke var i trivsel. Sårene havde 
en "dut" på et par mm ned under huden. Vi tro-
ede at de kom fra nogle insektstik i Norge, men 
kunne på et tidspunkt rekonstruere at de faktisk 
startede med at komme allerede i juni. Han hol-
der helt op med at spise normalt, skal nærmest 
nødes/håndfodres og virker slet ikke interesse-
ret i mad. Mest af alt havde vi en trist hund.

Jeg har med bekymring observeret, at han det 
seneste halve års tid var begyndt at løbe meget 
bredt med højre forben.

Vi forsøgte at få en tid hos en dyrlæge og 
alternativ behandler, før vi tog på ferie. Ferien 
kom på tværs, og vi fik en tid i august.

Medio august på udstilling på Bornholm, be-
mærkede en dommer, at han oplevede, at Bar-
ney stod og løb, som en hund, der kompense-
rede. Den bemærkning røg ind på lystavlen og 
heldigvis havde vi tid hos dyrlæge og alternativ 
behandler ugen efter.

Hun registrerede at Barney var meget spændt 
i sin nakke, skulder og lænd, behandlede ham 
med akupunktur. Vi havde også tager foderprø-
ver og godbidsprøver med. Hun anbefalede os at 
kassere de 2 slags foder, som faktisk var hoved-
foderet. Mens den 3. slags og godbidder var OK.

Vi fik en ny tid til oktober.
Få dage efter blev han pludselig halt en søn-

dag. Vi fik en akut tid mandag hos dyrlæge 
og kirapraktor, som også konstaterede meget 
spændt nakke, skulder, lænd. Han var faktisk i 
tvivl om hvorvidt han havde en diskusprolaps i 
nakken. Helhedsindtrykket af hunden gjorde, at 
han anbefalede en udredning.

I løbet af måneden fik Barney taget blodpro-
fil, røntgen og biopsi af de tykke sår.

Efter at have konstateret, at han ikke var 
ramt af borrelia, havde en fin blodprofil og gode 
røntgenbilleder, var der biopsien tilbage, som 
blev sendt til England. Svaret på den var, at det 
var ”en slags hudbetændelse, som han havde 

Historier
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fået fra noget udefrakommende”. Han var stadig 
spændt i sin krop og fik endnu et par kiroprakti-
ske behandlinger.

Sidst i oktober var vi igen hos dyrlæge og al-
ternativ behandler. Hun koncentrerede sig om 
Barneys almentilstand, bl.a. ud fra papirer vi 
havde med fra de øvrige undersøgelser.

Hun konstaterede, at sårene i sig selv, skulle 
vi ikke være nervøse for. Men de fortæller, at 
der er noget helt fundamentalt galt. Nemlig at 
det var hans mave-tarm, det var helt galt med.

Hun spurgte ind til hans hundelort, som 
jævnligt var halvsjasket. Noget der var kommet 
inden for det seneste halve – trekvarte år. Igen 
havde vi prøver af al hans foder og godbidder 
med. Hun tog spytprøve og gav ham en homø-
opatisk medicin med hjem til en måneds tid.

Vi aftalte at registrere og give hans hunde-
høm-hømmer karakter på en skala fra 1-10, 
hvor 10 var sådan nogle pøller, der nærmest 
ikke farvede græsset og hvor 1 var sjask.

Og hold nu fast, der var få 1 ére, ingen 10 ére, 
mange 4-5`ere nogle 7-8 ére i meget lang tid.

I øvrigt havde vi registreret og undret os over, 
at Barney også havde dårlig ånde, også lige efter 
tandrens i juni. På udstilling i Års i oktober, hav-
de vi nok den mest ulykkelige bamse med, som 
vi nogensinde har set ham. Jeg var så ked af det, 
ked af at vi bød ham det, at jeg ikke så det, før 
han var i ringen.......

Dér fik jeg et godt råd af en, som havde spot-
tet os. Jeg kontaktede vet-cur og fik di-vet olie 
til ham mod maven. (Og im-vet mod immunfor-
svaret).

Jeg skulle sende fornyet spytprøve til alter-
nativ behandler efter 1 måned og ventede med 
at give olierne til den homøopatiske behandling 
var overstået. Så sendte jeg et nyt foderprodukt 
samt olieprøver med. Hun anbefalede foderet, 
di-vet men ikke im-vet til ham. Vi gjorde præ-
cis som hun bad os om, måtte have tillid til de 
behandlere vi opsøgte.

Så i 1½ måned fik di-vet olie.
Lidt efter lidt begyndte Barney at være glad 

som tidligere, spise sin mad, når han får serve-

ret, pelsen begyndte at få den rigtige farve igen, 
blive tættere og skinne igen. Efter nytår så vi 
næsten vores dejlige lømmel, som vi tænkte han 
var før. Pludselig ser vi historien i sin helhed – 
den seneste måned har Barneys hundehøm-høm 
været til en 10`er – ikke hver gang, men hver 
eneste gang. Ingen sår og hans dårlig ånde er 
VÆK. Det føles helt fantastisk.

Konklusionen er, at Barney har haft mave, 
tarmproblemer i meget lang tid – uden at være 
100 % sikre er tanken fra begge behandlere, at 
han højst sandsynligt har fået for mange prote-
iner fra foderet. Han skiftede til det, der nu er 
kasseret i august 2018. (et velrennomeret og 
dyrt foder, som mange har det godt med, men 
ikke Barney).

Vores helte er den alternative dyrlæge og be-
handler og dyrlæge og kiropraktor. Og den dej-
lige kvinde, der kom til mig med et godt råd i 
Års:-). Af hjertet tak!!

Hvor er det bare fantastisk pludseligt at se 
hele historien i en stor sammenhæng – og op-
dage den nydelse at hans dårlig ånde er væk. 
Desværre sidde tilbage med en dårlig samvit-
tighed over at Barney i laang tid, nok har fået 
en kost, der ikke er god for ham, at han i hvert 
tilfælde har givet signaler i kraft af dårlig ånde 
og at ledproblemerne nok bl.a. er kommet fordi 
han har gået med ondt i maven. Som dyrlæge og 
alternativ behandler sagde: Hvordan ville du gå 
hvis du har kronisk mavepine???

Vi er blevet klogere. Vi vil aldrig nogensinde 
glemme hvad mave, tarm problemer kan udvik-
le sig til. Og vi vil agere tidligere hvis hunden 
ligner en, der ikke har lyst til at spise, når der 
bliver serveret, får dårlig ånde og at høm-høm-
merne ikke ser rigtige ud.

For nylig haltede Barney igen. Tilbage til dyr-
læge og kiropraktor. Denne gang var korsbåndet 
desværre sprunget og han blev opereret den 17. 
januar. Det er hårdt at få sin dag indskrænket 
i aktiviteter, men når det er sagt, har vi vores 
glade hund tilbage. Og han er ved at være smuk 
og på plads igen.

Venlig hilsen Tenna Ernst
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 Vognkørsel i DBSK 2020 

Vognkørselsdage - kl 10-14 

Lørdag d. 25. april  hos Mette og Leif Eg-

holm, Ravnholtvej 9, 8620 Kjellerup. Med-

bring selv forplejning samt en stol.  

Søndag d. 26. april  ved Sørbyhallen, Kirke-

rupvej 16, 4200 Slagelse (i forbindelse med 

vores klubudstilling) Cafeteria findes i hallen. 

Søndag d. 4. oktober  Dyregårdsvej 12, Gel-

sted Fyn. Medbring selv forplejning  

Vi medbringer vogne og seler  

Vognkørselskonkurrencer: 

Lørdag d. 6. juni  i forbindelse med klub-

udstillingen på Hasmark Strand Camping .  

Vognkørselskonkurrencerne starter når LP-

konkurrencerne er færdig (ca. kl 13.00) 

I år vil der være mulighed for at stille op i bå-

de begynderprøven og i klasse 1. 

Begge programmer vil kunne ses på klubbens 

hjemmeside . 

Dommer: Lene Hadbjerg Sørensen 
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DBSK’S TRÆNINGSPLADSER

Jylland
Als & Sundeved Bent Jacobsen 4035 5190

Nordjylland Pia Lassen Jørgensen 20873854 

Nørbølling Johnny Rasmussen 2049 6777

Vejle Frank Andersen 2720 1345

Fyn
Odense Birgit Christiansen 6170 1397

Sjælland
Ballerup/Skovlunde Ole Funch Nielsen 3967 2662
 Irma Jensen 3675 1124

Køge Laila Nielsen 5663 9470 / 2513 3434
 Iben Christoffersen 5666 3163 / 2042 6331

Suså Bodil Nordam 3035 5017
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Bestyrelsen
Formand
Monica Østergaard Rasmussen
Monica-joergensen@hotmail.com
Skødstrupvej 169
8530 Hjortshøj
Telefon: 31 43 36 56

Næstformand 
Lars Bibby
lars@bibby.dk
Ulvskovvej 140
8300 Odder
Telefon: 40 68 15 04

Sekretær
Anna Andreassen
Mail@champalays.dk
Ebeltoftvej 27
8410 Rønde
Telefon: 31 16 04 00

Kasserer
Mia Lund Madsen
Kærsgårdvej 21
5464 Brenderup 
Miaemil@gmail.com
Telefon: 61 12 19 59

Bestyrelsesmedlemmer
Birgit Støttrup
b.stoettrup@hotmail.com
Østervang 25, Spørring
8380 Trige
Telefon: 22 15 78 36

Tenna Ernst
Tennaernst21@gmail.com
Haslehøjvej 33
8210 Århus V
Telefon: 23 25 07 38

Avls- og sundhedsudvalg
asu@berner-sennen.dk
Formand Inge Bibby
inge@bibby.dk 
Telefon: 86 53 15 04

Sekretær
Dorthe Hammerich 
dortehammerich@gmail.com
Telefon: 61 37 37 79

Erika Bromose
Telefon: 48 36 00 31
fruenshoej@hotmail.com

Tenna Ernst
Tennaernst21@gmail.com
Haslehøjvej 33
8210 Århus V
Telefon: 23 25 07 38

Udstillingsansvarlige
Gitte Høy Nielsen  
Lindevej 2
7200 Grindsted
Telefon: 22 76 25 70
gittehoy@gmail.com

Helle Sinclair
pa-di@primanet.dk
Fjellerup Bygade 36, Fjellerup
8585 Glesborg
Telefon: 21 26 00 27

Lars Bibby
lars@bibby.dk
Ulvskovvej 140
8300 Odder
Telefon: 40 68 15 04

Aktivitetsudvalget
Louise Hoff
Telefon: 61 75 88 83
hoffi_lou@hotmail.com

Hanne Bank Pedersen
Telefon: 25 21 51 66
hannebank@stofanet.dk

Gitte Høy Nielsen 
Telefon: 22 76 25 70
gittehoy@gmail.com

Vognkørselsudvalg: 
Gitte Høy Nielsen 
gittehoy@gmail.com

Joan Ohlsen-Kjeldsen
Maibrit Magaard
Joanna Gram

Diverse
Hvalpepakker
Bestilles på hjemmesiden

Hvalpeformidler
Finn Katberg 
Madsbjergparken 23
8270 Højberg
Telefon: 86 27 61 13
finn.katberg@privat.dk

Dødsregistering og  
sundhedsspørgeskema
Erika Bromose
Dystedvej 24
4684 Holmegård
Telefon: 48 36 00 31
bernerdr@hotmail.com

Redaktør
Nefer Johansen-Ossian
Telefon: 21 94 16 67
bb@berner-sennen.dk

IWG
Medlem 
Inge Bibby
inge@bibby.dk

Medlemsadministration og 
adresseændringer
Monica Østergaard Rasmussen
Monica-joergensen@hotmail.com
Skødstrupvej 169
8530 Hjortshøj
Telefon: 31 43 36 56

mailto:Miaemil@gmail.com
mailto:asu@berner-sennen.dk
mailto:inge@bibby.dk
mailto:dortehammerich@gmail.com
mailto:dortehammerich@gmail.com
mailto:fruenshoej@hotmail.com
mailto:gittehoy@gmail.com
mailto:hoffi_lou@hotmail.com
mailto:hannebank@stofanet.dk
mailto:gittehoy@gmail.com
mailto:gittehoy@gmail.com
mailto:gittehoy@gmail.com
mailto:finn.katberg@privat.dk
mailto:bernerdr@hotmail.com
mailto:bb@berner-sennen.dk
mailto:inge@bibby.dk
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Udstillingskalender 2020

DBSK = Dansk Berner Sennen Klub
DKK = Dansk Kennel Klub 

Tilmeldingsfrister til DBSKs udstillinger vil, hvis 
ikke andet er nævnt, være mandag kl. 23.59.

For DKK og kredsenes frister henvises til hun-
dewebben på DKKs hjemmeside. DBSK er ikke 

ansvarlige overfor ændringer i tilmeldingsfrister 
hos DKK eller DKKs kredse.
 
Yderligere oplysninger om udstillingerne findes 
på DBSKs og DKKs hjemmesider

Bemærk: Ved manuel tilmelding tillægges 
100,00 kr i gebyr pr. hund

Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
13.04.2020 Brørup Hallerne 

Byagervej 3 
6650 Brørup 

Vija Klucniese, LV DKK kreds 4
Nordisk

Første: 08.03.2020
Sidste: 16.03.2020  
08.00

23-26.04 2020 World Dog Show Madrid

26.04.2020 Slagelse 
(udendørs)
Søbyhallen
Kirkerupvej 16
4200 Slagelse

Camilla Gothen, DK DBSK Frist: 29.03.2020 kl. 
23.59

08.05.2020 Roskilde
Darupvej 19,
4000 Roskilde

Uschi Eisner, AT DKK Første: 06.04.2020
Sidste: 14.04.2020 kl. 
08.00 

09.05.2020 Roskilde
Darupvej 19,
4000 Roskilde

Carsten Birk, DK DKK Første: 06.04.2020
Sidste: 14.04.2020 kl. 
08.00 

10.05.2020 Roskilde
Darupvej 19,
4000 Roskilde

Luis Garjao-Henriques, 
PT

DKK Første: 06.04.2020
Sidste: 14.04.2020 kl. 
08.00 

06.06.2020 Otterup
Hasmark Strand 
Camping
Strandvejen 205
5450 Otterup

Di Atherton, UK
Anette Edlander, SE

DBSK 11.05.2020 kl. 23.59

07.06.2020 Otterup
Hasmark Strand 
Camping
Strandvejen 205
5450 Otterup

Anette Edlander, SE
Di Atherton, UK

DBSK 11.05.2020 kl. 23.59
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Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
19.06.2020 Vejen

Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 1
6600 Vejen.

Kurt Nilsson, SE DKK Første:18.05.2020
Sidste: 25.05.2020 kl. 
08.00 

20.06.2020 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 1
6600 Vejen.

Leif-Herman Wilberg, 
NO

DKK Første:18.05.2020
Sidste: 25.05.2020 kl. 
08.00 

21.06.2020 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 1
6600 Vejen.

Laura Champion, IE DKK Første:18.05.2020
Sidste: 25.05.2020 kl. 
08.00 

02.08.2020 Dansk Kennel 
Klub Kreds 3
Odense 
Dyrskueplads

Kommer senere DKK kreds 3 Frist: 27.06.2020 kl: 
08:00

14.08.2020 Bornholm
Rønne Stadion 
Nord
Torneværksvej 
1
3700 Rønne

Monika Åkesson, SE DBSK Frist: 20.07.2020
kl. 23.59

15.08.2020 Bornholm
Rønne Stadion 
Nord
Torneværksvej 1
3700 Rønne

Hanne Laine Jensen, 
DK

DKK Første:13.07.2020
Sidste: 20.07.2020 
kl. 08.00

16.08.2020 Bornholm
Rønne Stadion 
Nord
Torneværksvej 1
3700 Rønne

Svend Løvenkjær, DK DKK Første:13.07.2020
Sidste: 20.07.2020 
kl. 08.00

19.09.2020 Ballerup
Ballerup Idrætsby
2750 Ballerup

Annette Bystrup, DK DKK Første: 17.08.2020
Sidste: 24.08.2020 kl 
08.00

8-11.10.2020   Euro Dog Show Slovenien

2020
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Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
17.10.2020 Års

Aars 
Messecenter
Messevej 1,
9600 Aars

Maija Heinilä NO DBSK 21.09.2020 kl. 23.59

18.10.2020 Års
Aars 
Messecenter
Messevej 1,
9600 Aars

Maria Harthin 
Andersen DK

DBSK 21.09.2020 kl. 23.59

20.11.2020 Herning
MCH Messecenter 
Herning 
Vardevej 1 
DK-7400 Herning

Hanner:
Birte Scheel, DK
Tæver:
Guido Schäfer, DE

DKK Første: 19.10.2020 kl 
23.59
Sidste: 26.10.2020 kl. 
08.00 

21.11.2020 Herning
MCH Messecenter 
Herning 
Vardevej 1 
DK-7400 Herning

Hanner:
Helen Tonkson-Koit, 
Tæver:
Jan Herngren, SE

DKK Første: 19.10.2020 kl 
23.59
Sidste: 26.10.2020 kl. 
08.00 

22.11.2020 Herning
MCH Messecenter 
Herning 
Vardevej 1 
DK-7400 Herning

Hanner:
Jan Herngren, SE
Tæver:
Arne Foss. NO

DKK Første: 19.10.2020 kl 
23.59
Sidste: 26.10.2020 kl. 
08.00 

28.11.2020 Strib
Strib fritids og 
Aktivitetscenter
Ny 
Billeshavevej 1
5500 Middelfart

Marit Sunde, NO DBSK 02.11.2020 kl 23.59

Udstillingskalender 2021

Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
30.01.2021 Nyborg

Nyborg Idræts-
og Fritidscenter
Storebæltsvej 
13
5800 Nyborg

Peter Lömker, DE
Cornelia Schwesinger, 
DE

DBSK
Club 
special

Frist: 04.01.2021 kl. 
23.59
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Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
31.01.2021 Nyborg

Nyborg Idræts-
og Fritidscenter
Storebæltsvej 
13
5800 Nyborg

Cornelia Schwesinger, 
DE
Peter Lömker, DE

DBSK
Club 
special

Frist: 04.01.2021 kl. 
23.59

13.02.2021 Fredericia
Vestre Ringvej 
101
7000 Fredericia

Alessandro Zeppi, IT DKK Inter-
national

Første: 11.01.2021 -
Sidste: 18.01.2021 kl. 
08.00 
(kun online – forhøjet 
gebyr) 

25.04.2021 Slagelse 
(udendørs)
Søbyhallen
Kirkerupvej 16
4200 Slagelse

Andrea Maret, CH DBSK
Club 
special

Frist: 29.03.2021 kl. 
23.59

07.05.2021 Roskilde
Darupvej 19,
4000 Roskilde

Kommer senere DKK 
Nordisk

Første: 06.04.2021 -
Sidste: 12.04.2021 kl. 
08.00 
(kun online – forhøjet 
gebyr) 

08.05.2021 Roskilde
Darupvej 19,
4000 Roskilde

kommer senere DKK Inter-
national

Første: 06.04.2021 -
Sidste: 12.04.2021 kl. 
08.00 
(kun online – forhøjet 
gebyr) 

09.05.2021 Roskilde
Darupvej 19,
4000 Roskilde

kommer senere DKK Inter-
national 
Kval i fi-
kation til 
Cruft

Første: 06.04.2021 -
Sidste: 12.04.2021 kl. 
08.00 
(kun online – forhøjet 
gebyr) 

21-23 Maj European Dog Show Budapest Ungarn

18.06.2021 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 1
6000 Vejen

Kommer Senere DKK 
Nordisk

Første:17.05.2021 -
Sidste:25.05.2021 kl 
08.00
(kun online – forhøjet 
gebyr) 
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Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
19.06.2021 Vejen

Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 1
6000 Vejen

Kommer Senere DKK Inter-
national

Første: 17.05.2021 kl. 
23.59
Sidste: 25.05.2021 kl 
08.00
(kun online – forhøjet 
gebyr) 

20.06.2021 Vejen
Vejen 
Idrætscenter
Petersmindevej 1
6600 Vejen.

Kommer Senere DKK Inter-
national
Kvalif i-
kation til 
Cruft

Første: 17.05.2021 kl. 
23.59 – 
Sidste: 25.05.2021 kl 
08.00
(kun online – forhøjet 
gebyr) 

14.07.2021 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 
1
6600 Vejen.

Gerard O’Shea, SE
Hanner alle klasser

DBSK
Club 
special

Frist: 14.06.2021 kl. 
23.59 

15.07.2021 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 
1
6600 Vejen.

Gerard O’Shea, SE
Tæver alle klasser +
BIR og BIM Baby og 
Hvalp
BIR og BIM Veteran – 
BIR og BIM 
Avl og Opdræt 
klasser

DBSK
Club 
special

Frist: 14.06.2021 kl. 
23.59 

16.07.2021 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 
1
6600 Vejen.

DBSK LP 
- Rally - 
Vognkørsel
Veteran 
parade
Barn og 
Hund
Juni or-
handling
Parklasse

Frist: 14.06.2021 kl. 
23.59 

17.07.2021 Vejen
Vejen 
Idrætscenter 
Petersmindevej 
1 
6600 Vejen

Hans van den Berg, 
NL
Hanner alle klasser

DBSK
Club 
special

Frist: 14.06.2021 kl. 
23.59 
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18.07.2021 Vejen

Vejen 
Idrætscenter
Petersmindevej 
1
6600 Vejen

Hans van den Berg, 
NL
Tæver alle klasser +
BIR og BIM Baby og 
Hvalp
BIR og BIM Veteran - 
BIR og BIM 
Avl og Opdræt 
klasser

DBSK
Club 
special

Frist: 14.06.2021 kl. 
23.59 

13.08.2021 Bornholm
Rønne Stadion 
Nord
Torneværksvej 
1
3700 Rønne

Sebastian Harnik, PL DBSK
Club 
special

Frist: 12.07.2021 kl. 
23.59

14.08.2021 Bornholm
Rønne Stadion 
Nord
Torneværksvej 1
3700 Rønne

Kommer Senere DKK Inter-
national

Første: 12.07.2021 -
Sidste: 19.07.2021 kl. 
08.00
(kun online – forhøjet 
gebyr)

15.08.2021 Bornholm
Rønne Stadion 
Nord
Torneværksvej 1
3700 Rønne
Ringsted

Kommer Senere
Kommer Senere

DKK Inter-
national
DKK Kreds 
2 Nordisk

Første: 12.07.2021 -
Sidste: 19.07.2021 kl. 
08.00
(kun online – forhøjet 
gebyr)

2-5 September World Dog Show Brno, Tjekkiet

16.10.2021 Års
Aars Messecenter
Messevej 1,
9600 Aars

Kommer Senere DKK kreds 7 
Nordisk

17.10.2021 Nørager
Sort e-
bakkehallen
Løgstørvej 161
9610 Nørager

Bent Brohus 
Christiansen, DK

DBSK
Club 
special

Frist: 13.09.2021 kl. 
23.59

13.11.2021 Herning
MCH Messecenter 
Herning 
Vardevej 1 
DK-7400 Herning

Kommer Senere DKK Inter-
national

Første: 11.10.2021 -
Sidste: 18.10.2021 kl. 
08.00 
(kun online – forhøjet 
gebyr)
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Dato Sted Dommer Klub Tilmelding
14.11.2021 14.11.2022

MCH Messecenter 
Herning 
Vardevej 1 
DK-7400 Herning

Kommer Senere DKK Inter-
national
Dansk 
Vinder

Første: 11.10.2021 -
Sidste: 18.10.2021 kl. 
08.00 
(kun online – forhøjet 
gebyr)

27.11.2021 Herlufholm 
Idrætscenter
Herlufholm Alle 
233
4700 Næstved

Gary Dybdall & 
Leena Pawlyszyn, GB

DBSK
Club 
special

Frist: 25.10.2021 kl. 
23.59

28.11.2021 Herlufholm 
Idrætscenter
Herlufholm Alle 
233
4700 Næstved

Leena Pawlyszyn & 
Gary Dybdall, GB

DBSK
Club 
special

Frist: 25.10.2021 kl 
23.59

Champalays XAVIER OF BASQUE 1

DBSK Juleudstilling i Strib The flying superkids:  
CIB Kaimon Gerheil Earth Wind And Fire ”Bogart”  

Bedst i racen& søster CH Kaimon Gerheil Emily  
Bedst i modsat
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Klasseinddeling og gebyrer på udstillinger

Er gældende pr 1. 1. 2020

Priser Online betaling via DKK Manuel tilmelding
Babyklasse, 3-6 måneder 275 kr. 375 kr.
Hvalpeklasse, 6-9 måneder 275 kr. 375 kr.
Juniorklasse, 9-18 måneder 400 kr. 500 kr.
Mellemklasse, 15-24 måneder 400 kr. 500 kr.
Åben klasse, fra 15 måneder 400 kr. 500 kr.
Brugshundeklasse, fra 15 måneder (*) 400 kr. 500 kr.
Championklasse, fra 15 måneder 400 kr. 500 kr.
Veteranklasse, fra 8 år 400 kr. 500 kr.
Juniorhandling DKK 150 kr. 250 kr.
Juniorhandling DBSK 75 kr. 80 kr.
Barn & hund DBSK. Tilmelding på dagen 30 kr.
Avlsklasse Gratis
Opdrætsklasse Gratis

Rabat ved tilmelding af flere hunde fra samme ejer i følgende klasser:
Junior- Mellem- Åben- Champion- og Veteranklasse.

Ved flere hunde af samme ejer Online betaling via DKK Ved manuel tilmelding
Udstilling 1. hund 400 kr. 500 kr.
Udstilling 2. hund 327 kr. 427 kr.
Udstilling 3. hund og efterflg. 275 kr. 375 kr.

*For udenlandsk ejede hunde skal FCI ś brugsprøvecertifikat vedlægges.
Ifølge FCI’s regler skal hunden have opnået alderskravet til den pågældende klasse på udstillingsdagen
Opdrætsklasse og Avlsklasse: Se Dansk Kennel Klubs udstillingsreglement.

Forsikring
Enhver hund udstilles for ejerens regning og ri-
siko, og uheld af enhver art er DKK/DBSK uved-
kommende.
Hunde, der befinder sig på udstillings-/prøve-/
konkurrenceområdet skal være omfattet af en 
dækkende lovpligtig ansvarsforsikring. Hunde-
ejeren er ansvarlig for ethvert uheld eller enhver 
skade, som hans/hendes hund evt. måtte for-
volde. Hundeejeren er forpligtet til at anmelde de 
evt. skader, som hans/hendes hund har forårsa-
get til eget forsikringsselskab.

Kun hunde der er stambogsført af Dansk Ken-
nel Klub eller anden FCI-anerkendt organisation 
kan deltage på udstillinger og skuer.

For yderligere information vedr. reglement for ud-
stillinger og skuer henvises til Dansk Kennel Klub.

Nærmere oplysninger om de enkelte udstillingers 
adresser kan ses i under Udstillingskalender.
Ret til ændringer forbeholdes.
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GENERALFORSAMLING 2O2O 
 

 
 
 

 
 
 
 
 

Der indkaldes hermed til generalforsamling 
i Dansk Berner Sennen Klub 

 
lørdag d. 4. april 2020 kl.13 

 
Vester Skolens samlingssal 

Søndergade 41 
5500 Middelfart 

 
 
 
 
 
 

Kom og vær med til at præge din klub. 
Vi glæder os til at se dig.  
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DAGSORDEN for GENERALFORSAMLING 
Lørdag d. 4. april 2020, kl. 13.00 

 
Som annonceret i Berner Bladet i december 2019, afholdes den årlige generalforsamling som 
ovenfor anført.  Der vil blive serveret lidt at drikke og spise. 
 
Alle medlemmer af DBSK kan deltage. Stemmeberettigede er medlemmer, der var medlem pr. 
31.12.2019 og ikke er i kontingentrestance. 
 
Dagsorden iht. vedtægterne: 
 

1. Valg af dirigent 
2. Valg af referent 
3. Valg af 2 stemmetællere 
4. Formandens beretning forelægges til godkendelse (bilag A) 
5. Fremlæggelse af udvalgsberetninger (bilag B – E) 
6. Fremlæggelse af det reviderede regnskab til godkendelse samt meddelelse af ansvarsfrihed 

(bilag F) 
7. Budgetbehandling herunder fastsættelse af kontingent (bilag G) 
8. Behandling af indkomne forslag (bilag H) 
9. Offentliggørelse af resultatet af valget til bestyrelsen og Avls- og Sundhedsudvalg (bilag I – 

M) 
10. Valg af 2 revisorer og 1 revisorsuppleant 
11. Eventuelt 

 
Til generalforsamlingen kan der ved indgangen, i henhold til vedtægternes § 4 stk. 5, forlanges 
forevisning af kvittering for rettidigt indbetalt kontingent. 
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Bilag: 
Bilag A. Formandens beretning ....................................................................................................... 3 

Bilag B. Aktivitetsudvalgets beretning ............................................................................................ 5 

Bilag C. Avls- og Sundhedsudvalget beretning ............................................................................... 6 

Bilag D. Udstillingsudvalgets beretning .......................................................................................... 8 

Bilag E. Vognkørselsudvalgets beretning ...................................................................................... 10 

Bilag F. Årsregnskab 2019 og budget 2020 ................................................................................... 12 

Resultatopgørelse samt budget ................................................................................................... 12 
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Regnskab for alle aktiviteter i DBSK i 2019 ............................................................................. 15 

Bilag G. Budgetbehandling herunder fastsættelse af kontingent ................................................... 16 
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Forslag 1: Forslag til ”Klubbens regler for Avls- og Sundhedsudvalgets arbejde” indsendt af 
ASU og bestyrelsen. ................................................................................................................... 17 

Forslag 2: fremsendt af Erling Kolding-Jacobsen. ..................................................................... 20 

Forslag 3: Forslag til kassererposten indsendt af bestyrelsen. ................................................... 22 

Forslag 4: Forslag nyt logo indsendt af bestyrelsen. .................................................................. 23 

Forslag 5: Berner Bladet udkommer på hjemmesiden indsendt af bestyrelsen. ........................ 24 

Forslag 6: Forslag til ændring for hitlisteregler indsendt af Nicole Hecksher m.fl. .................. 25 

Forslag 7: Forslag til årsvinder titel i DBSK indsendt af Nicole Hecksher m.fl. ...................... 27 

Forslag 8: Ændring af hitlisteregler indsendt af Anna Andreassen og Monica Rasmussen. ..... 28 

Bilag I. Valg til bestyrelsen ............................................................................................................ 29 

Bilag J. Opstillinger til bestyrelsen ................................................................................................ 30 

Bilag K. Valg til avls- og sundhedsudvalg .................................................................................... 34 

Bilag L. Opstillinger til Avls- og sundhedsudvalg ........................................................................ 35 

Bilag M. Vejledning vedr. valg til Avl- og Sundhedsudvalg ......................................................... 39 
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9. Offentliggørelse af resultatet af valget til bestyrelsen og Avls- og Sundhedsudvalg (bilag I – 

M) 
10. Valg af 2 revisorer og 1 revisorsuppleant 
11. Eventuelt 

 
Til generalforsamlingen kan der ved indgangen, i henhold til vedtægternes § 4 stk. 5, forlanges 
forevisning af kvittering for rettidigt indbetalt kontingent. 
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Bilag A. Formandens beretning 
 
Vi er nu godt inde i 2020 og skal se tilbage på 2019.  
 
Bestyrelsens største fokusområde i 2019 har været klubbens økonomi. Der er stillet større krav til 
budgetter, der er lavet nye regnskabsskabeloner, der er lavet retningslinjer for dommerforplejning 
og klubbens kasserer, Mia, har gjort et fænomenalt stykke arbejde. Vi kommer i år ud med et pænt 
overskud på 52.505 kr. og fortsætter 2020 i samme gode stil. 
  
Vi har i løbet af året lavet en del nye tiltag, blandt andet forslagskassen og ris & ros kassen på 
hjemmesiden.  
 
Forslagskassen er til medlemmernes gode forslag til arrangementer i klubben. Det har ført til et 
førstehjælpskursus for hundeejere og et arrangement for nye hvalpekøbere er på trappen. Tak for 
gode forslag og send os endelig flere. 
 
Ris & ros kassen bliver også brugt, og det fører mine tanker over på emnet frivillighed. 
 
En klub/forening bliver aldrig bedre end hvad dens medlemmer gør den til, og det har været op ad 
bakke i 2019. Næsten alle tiltag fra udvalgenes side er blevet mødt med brok, brok over 
arrangementet placering, brok over tidspunkt, ja, selv brok over arrangementet type. Det kan tage 
lysten til frivillighed ud af selv det mest ihærdige medlem. Meget af den brok der er, kører på 
klubbens Facebook side. Klubbens Facebook side er en informationside og ikke en debatside. 
Derfor har vi sat dette skriv på Facebook:  
 
”Kære medlemmer. 
Klubbens Facebook side er en informations side, hvor bestyrelsen, hvalpeformidler, redaktør og 
udvalgene informerer om kommende aktiviteter, deadlines mv. 
 
Bestyrelsen opfordrer alle til at kontakte bestyrelsen eller udvalgene direkte, når I har spørgsmål, 
forslag eller ris og ros. 
 
I fremtidige opslag vil der tydeligt fremgå, hvem kan kontaktes i forbindelse med et arrangement. 
Derudover har klubben på hjemmesiden både en ris og ros kasse og en side til forslag og ønsker. 
Vi værdsætter al jeres feedback, vi ønsker blot, at I sender den til de rette modtagere”. 
 
Dette ser ud til at have en positiv effekt.  
 
Vi skal passe rigtig godt på de frivillige, der bruger meget af deres tid i div. udvalg. Vi har ikke for 
mange, og efter Hasmark 2020 har vi ingen medlemmer i aktivitetsudvalget, hvis ikke nye friske 
kræfter melder sig på banen. 
 
TAK til de mange, mange gode stunder aktivitetsudvalget har givet os alle. 
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Siden den ekstraordinære generalforsamling 2019 har vi haft et nyt udstillingsudvalg. Udvalget har 
som bestyrelsen, haft meget fokus på økonomi og klaret det fremragende. Mange nye og spændene 
tiltag dukker også løbende op. 
 
TAK for jeres store indsats. 
 
Avls- og Sundhedsudvalget har igen i 2019 stået for nogle fine arrangementer/foredrag, også en stor 
TAK til jer for jeres store indsats. 
 
I vognkørselsudvalget er der igen snart planlagt vognkørselsdage. Et stort arbejde som I også skal 
have TAK for. 
 
Samarbejde mellem alle frivillige i klubben er vigtigt. Jeg synes det går rigtig godt og vi er gode til 
at hjælpe hinanden på kryds og tværs. 
 
Vi har igen i år haft udskiftning i bestyrelsen undervejs, dette medførte et formandsskifte og at 
vores suppleant kom ind. Uagtet dette har vi et godt og konstruktivt samarbejde i bestyrelsen. 
 
Der er lavet et punkt på hjemmesiden, hvor vi alle kan bede om hjælp når der mangler hænder. 
TAK til alle medlemmer der gerne giver en hånd med. 
 
Klubben har i skrivende stund 535 medlemmer, så medlemstallet kan betragtes som stabilt. 
 
Vi går et nyt og spændene år i møde. Mange arrangementer er allerede planlagte og flere nye på 
tegnebrættet. Jeg glæder mig til endnu et år med godt samarbejde, hyggelige stunder og mange 
fælles oplevelser med vores dejlige hunde.  
 
Med venlig hilsen 
Monica Rasmussen 
Formand, Dansk Berner Sennen Klub 
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Bilag A. Formandens beretning 
 
Vi er nu godt inde i 2020 og skal se tilbage på 2019.  
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og klubbens kasserer, Mia, har gjort et fænomenalt stykke arbejde. Vi kommer i år ud med et pænt 
overskud på 52.505 kr. og fortsætter 2020 i samme gode stil. 
  
Vi har i løbet af året lavet en del nye tiltag, blandt andet forslagskassen og ris & ros kassen på 
hjemmesiden.  
 
Forslagskassen er til medlemmernes gode forslag til arrangementer i klubben. Det har ført til et 
førstehjælpskursus for hundeejere og et arrangement for nye hvalpekøbere er på trappen. Tak for 
gode forslag og send os endelig flere. 
 
Ris & ros kassen bliver også brugt, og det fører mine tanker over på emnet frivillighed. 
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lysten til frivillighed ud af selv det mest ihærdige medlem. Meget af den brok der er, kører på 
klubbens Facebook side. Klubbens Facebook side er en informationside og ikke en debatside. 
Derfor har vi sat dette skriv på Facebook:  
 
”Kære medlemmer. 
Klubbens Facebook side er en informations side, hvor bestyrelsen, hvalpeformidler, redaktør og 
udvalgene informerer om kommende aktiviteter, deadlines mv. 
 
Bestyrelsen opfordrer alle til at kontakte bestyrelsen eller udvalgene direkte, når I har spørgsmål, 
forslag eller ris og ros. 
 
I fremtidige opslag vil der tydeligt fremgå, hvem kan kontaktes i forbindelse med et arrangement. 
Derudover har klubben på hjemmesiden både en ris og ros kasse og en side til forslag og ønsker. 
Vi værdsætter al jeres feedback, vi ønsker blot, at I sender den til de rette modtagere”. 
 
Dette ser ud til at have en positiv effekt.  
 
Vi skal passe rigtig godt på de frivillige, der bruger meget af deres tid i div. udvalg. Vi har ikke for 
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Bilag B. Aktivitetsudvalgets beretning 
 
Året startede med et succesfuldt LP kursus på Fyn med Åsa Ericsson. Det ville vi gerne have fulgt 
op på med et nosework kursus samt et rally kursus. Begge kurser blev dog aflyst pga for få 
tilmeldinger. 
 
Klubben havde penge stående som alle kunne ansøge om tilskud fra til arrangementer. 
Aktivitetsudvalget havde ansøgt om penge til alle 3 ovenstående kurser, men fik altså kun brug for 
tilskud til LP-arrangementet. Der var på forhånd ansøgt om et tilskud på 3400,- men pga den store 
tilslutning var det kun nødvendigt med et tilskud på ca 1700,-. 
 
Hasmark 2019 gav et overskud på 977,-. Der deltog 11 i LP og 13 i Rally. 
 
I efteråret blev der ikke afholdt trænerseminar. Der er flere af træningspladserne der har eksterne 
trænere på, og da det er et stort arbejde at arrangere trænerseminar blev det valgt fra, da der de 
sidste år kun har deltaget 5 – 6 stk. Trænerseminar er ikke udgået for evigt, og kan genoptages efter 
ønske eller behov. 
 
Aktivitetsudvalget og vognkørselsudvalget arbejder sammen hvor det er relevant, da begge udvalg 
deler interessen for at vise vores race som en arbejdende race. 
 
I efteråret blev der afholdt to kurser i pelspleje i Jylland. Begge kurser var udsolgt, og der er et stort 
ønske om at kunne afholde lign kurser på Sjælland, men da der ikke er nogen 
aktivitetsudvalgsmedlemmer fra Sjælland – trods gentagne efterlysninger – er det ikke muligt pt. 
 
I skrivende stund er der et kursus på vej i førstehjælp, men det ligner en aflysning, da der 5 dage før 
tilmeldingsfrist kun er 2 tilmeldte. 
 
Uddeling af hitliste præmier i januar 2020 var udliciteret til en gruppe menige medlemmer af 
DBSK. De klarede opgaven flot, og viser at det ikke altid kræver at man skal have en kasket på i 
klubben for at løfte en opgave. 
 
Drømmen for 2020 er at aktivitetsudvalget kan blive udvidet med medlemmer fra Sjælland og at vi 
kan finde ud af hvad det er vi skal arrangere for at få folk ud af husene. Der efterlyses jævnligt 
aktiviteter, men eftersom vi ofte aflyser er vi i tvivl om hvilket behov der er.  
 
På vegne af Aktivitetsudvalget 
Hanne Bank Pedersen 
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Bilag C. Avls- og Sundhedsudvalget beretning 
 
Så er der allerede gået et år, og det er tid til at gøre status på året, der gik.  
 
Vi har haft et travlt år. Nogle er gået og nye kommet ind; men alligevel er arrangementerne blevet 
gennemført, og vi er bestyrelsen og hjælpsomme medlemmer taknemmelige for hjælpende hænder.  
 
Vi startede den 4. Maj med avlsbeskrivelse i Middelfart, hvor Norbert Bachmann fra SSV; 
Tyskland, Annette Bystrup og Birgitte Gothen bedømte hundene. Vi havde fået et nyt sted at holde 
avlsbeskrivelse, en skole i Middelfart, hvor beliggenheden er praktisk for de fleste. Faciliteterne var 
vældigt fine. Store plæner, gode P-pladser, rummelige lokaler og et stort køkken. Det håber vi at 
kunne benytte fremover. Der var kommet mange hunde med tilhørende familier, så den flok, man 
behøver til at teste temperamentet, var passende stor. Da det var betegnet som en avlsbeskrivelse, 
kunne der ikke trækkes i en nødbremse, således at hunde med fejl kunne udelukkes. Kun ejeren 
kunne ud fra beskrivelsen tage denne beslutning. Det faldt i hvert fald én af dommerne for brystet, 
så det skal rettes til næste gang. Vi håber, der vil blive tilslutning igen, da der er en del hundeejere, 
der simpelthen ikke kan se sig selv i en udstillingsring, men gerne vil have hunden i avl med 
formaliteterne i orden. Der var en del klager over billedernes kvalitet, så vi har besluttet, at man selv 
kan indsende et godt billede af sin hund til erstatning. Men ellers blev det et arrangement, som vi 
har fået megen ros for.  
 
Vi prøvede at arrangere et foredrag ved dyrlæge Jacob Larsen, Odder Dyreklinik, som ganske gratis 
ville komme og holde foredrag for os. Det skulle imidlertid foregå en hverdags aften, og det, fandt 
vi ud af, var en dårlig idé, for der var for få tilmeldte, så vi aflyste.  
 
Den 28.-9. holdt vi et meget interessant og vel besøgt foredrag med Birgitte Damsgaard om 
Kræfttests. Vi havde fået lov at bruge et medlems lokale i forbindelse med en forretning, der solgte 
foder og tilbehør til hunde, så det blev en livlig dag med et fantastisk foredrag og en god handel til 
værten. Foredraget skulle til dels ses som en optakt til blodprøver, der kunne tages i forbindelse 
med en udstilling, så vi kunne få flere testet for histiocytisk sarcom.  
 
Takket være et tip fra et medlem om en flink dyrlæge, der holdt til i samme by, som vores 
juleudstilling fandt sted, fik vi arrangeret blodprøvetagning af 22 hunde. Dyrlægen var tilfreds med 
måden, det hele foregik på. Ikke store ventetider, papirarbejdet var i orden. Hundene var søde og 
ejerne naturligvis også. Vi fik rabat fra Antagene, fordi det var et arrangement. Vi var lidt usikre på 
proceduren, da man ikke skulle betale forud. Nu kender vi systemet; men vi beklager den store 
forvirring, der gik forud. På dagen klappede det.  
 
11. januar havde KU Sund inviteret til foredrag og rundvisning. Professor Annemarie Kristensen 
havde fået stillet et flot arrangement på benene. 4 unge dyrlæger på hver sit sted i uddannelsen 
forelagde deres specialer, og Annemarie forelagde et spændende oplæg for en dyrlæge, der var 
forhindret i at komme. De fandt at vores specialklub som særdeles dedikeret og var rørte over, at vi 
samlede penge ind til forskning for vore hunde. Pengene, der kommer ind, går udelukkende til vores 
race. Efter foredragene gik en del af os med på en fantastisk spændende rundtur anført af 
Annemarie, der ivrigt fortalte om de forskellige afdelinger. Det var virkeligt imponerende.  
 
Foruden de synlige aktiviteter har vi været i gang med at ajourføre kommissorium og 
samarbejdsaftale med bestyrelsen. RAS har også fået den årlige opdatering. Der har været rettet 
henvendelse til DKK angående overførsel med dertil hørende avlsret af hunde fra DRU. Desværre 
har vi ikke kunnet vinde gehør for, at vi godt vil have hundene overført, men uden avlsret.  
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Bilag B. Aktivitetsudvalgets beretning 
 
Året startede med et succesfuldt LP kursus på Fyn med Åsa Ericsson. Det ville vi gerne have fulgt 
op på med et nosework kursus samt et rally kursus. Begge kurser blev dog aflyst pga for få 
tilmeldinger. 
 
Klubben havde penge stående som alle kunne ansøge om tilskud fra til arrangementer. 
Aktivitetsudvalget havde ansøgt om penge til alle 3 ovenstående kurser, men fik altså kun brug for 
tilskud til LP-arrangementet. Der var på forhånd ansøgt om et tilskud på 3400,- men pga den store 
tilslutning var det kun nødvendigt med et tilskud på ca 1700,-. 
 
Hasmark 2019 gav et overskud på 977,-. Der deltog 11 i LP og 13 i Rally. 
 
I efteråret blev der ikke afholdt trænerseminar. Der er flere af træningspladserne der har eksterne 
trænere på, og da det er et stort arbejde at arrangere trænerseminar blev det valgt fra, da der de 
sidste år kun har deltaget 5 – 6 stk. Trænerseminar er ikke udgået for evigt, og kan genoptages efter 
ønske eller behov. 
 
Aktivitetsudvalget og vognkørselsudvalget arbejder sammen hvor det er relevant, da begge udvalg 
deler interessen for at vise vores race som en arbejdende race. 
 
I efteråret blev der afholdt to kurser i pelspleje i Jylland. Begge kurser var udsolgt, og der er et stort 
ønske om at kunne afholde lign kurser på Sjælland, men da der ikke er nogen 
aktivitetsudvalgsmedlemmer fra Sjælland – trods gentagne efterlysninger – er det ikke muligt pt. 
 
I skrivende stund er der et kursus på vej i førstehjælp, men det ligner en aflysning, da der 5 dage før 
tilmeldingsfrist kun er 2 tilmeldte. 
 
Uddeling af hitliste præmier i januar 2020 var udliciteret til en gruppe menige medlemmer af 
DBSK. De klarede opgaven flot, og viser at det ikke altid kræver at man skal have en kasket på i 
klubben for at løfte en opgave. 
 
Drømmen for 2020 er at aktivitetsudvalget kan blive udvidet med medlemmer fra Sjælland og at vi 
kan finde ud af hvad det er vi skal arrangere for at få folk ud af husene. Der efterlyses jævnligt 
aktiviteter, men eftersom vi ofte aflyser er vi i tvivl om hvilket behov der er.  
 
På vegne af Aktivitetsudvalget 
Hanne Bank Pedersen 
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Med hjælp fra et medlem har vi fået støvet opfordringen af til at huske at få dødmeldt vore hunde, 
når den tid er kommet.  
 
Næste års arrangementer er ved at blive planlagt. 17. maj bliver der igen avlsbeskrivelse på 
Lillebæltsskolen i Middelfart. Dommerne har givet tilsagn, og det bliver Christel Fechler fra SSV, 
Tyskland, Birgitte Gothen samt Annette Bystrup. Vi har et seminar i tankerne, men mangler den 
sidste planlægning. Derudover er vi blevet opfordret til igen at få taget blodprøver i forbindelse med 
en udstilling, så det vil vi gerne se på. I skrivende stund afventer vi et tilbud fra Antagene på rabat 
til klubmedlemmer for HS-tests.  
 
PUV  
Inge Bibby. 
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Bilag D. Udstillingsudvalgets beretning  
 
I årets første halvdel var det Gitte Trolle Nielsen(formand), Fie Basbøll, Jeanette Damm Lerskov, 
Louise Trolle Nielsen og Lisbet Utke Ramsing der dannede UU i DBSK. Efter Hasmark udstillingen 
valgte de 5 medlemmer i udstillingsudvalget at stoppe, efter en del travle år. 
 
Helle Sinclair og Gitte Høy Nielsen tog stafetten op og meddelte bestyrelsen, at de godt ville 
forsøge at dække opgaverne. Sidst i oktober fik vi selskab af Lars Bibby som bestyrelsens 
repræsentant.  
 
At der ligger mange opgaver i forbindelse med udstillingerne er et faktum. Vi har dog fået sat 
tingende så meget i system, at vi med frivillige medlemmers hjælp sagtens kan overkomme 
opgaverne. Vi oplever, at mange gerne vil hjælpe - det er rigtig dejligt. 
 
Udstillingsåret 2020 var planlagt af det gamle udvalg. Et par dommerafbud og et påbud fra 
bestyrelsen om at finde en dommer, der bor tættere på end Australien, gjorde dog at vi lavede 
nogle ændringer. Vi har netop afholdt Nyborg-udstillingerne med flotte tilmeldingstal og meget 
positive tilbagemeldinger fra såvel dommere, ringpersonale dommeraspiranter og deltagere.  
 
Vi har valgt at kikke med nye øjne på udstillingsåret 2021 og har brugt en del tid på at få 
udstillingsåret planlagt med nye tiltag, som vi selvfølgelig håber I tager godt imod.  
  
Samarbejde med bestyrelse og udvalg fungerer rigtig fint. I både Nyborg og i Hasmark har vi en del 
fælles interesser med aktivitets- og vognkørselsudvalg. Vi aftaler løbende hvilke behov vi har i 
udvalgene og samarbejder om opgaverne. Vi har bl.a. indført at alle information fra de 
udstillingsansvarlige bliver lagt i projektstyringsværktøjet Trello. Her kan bestyrelsen løbende følge 
med i arbejdet med planlægning og opfølgning på udstillinger - bl.a. budgetter, regnskaber, aftaler 
med dommere og ringpersonale for hver udstilling lægges her. På den måde har vi stor 
gennemsigtighed i hvad vi laver. 
 
Regnskab for udstillingerne i 2019 kan ses andetsteds i GF-materialet. 
 
DBSK har i 2019 afholdt 9 udstillinger. For 5. år i træk øges tilmeldingsantallet.  
 

ANTAL TILMELDTE HUNDE PÅ VORES UDSTILLINGER   inkl. (Babyer & Hvalpe) 
UDSTILLING 2015 2016 2017 2018 2019 
NYBORG 2 DAGE 190 (24) 199 (25) 179 (33) 214 (33) 259 (61) 
HÅRLEV/SLAGELSE 82 (14) 63 (13) 83 (16) 67 (12) 78 (13) 
OTTERUP 2 DAGE 216 (32) 243 (22) 257 (34) 261 (28) 234 (21) 
KØGE/ ODENSE   61 (19) 74 (9)     
HANSTHOLM 2 DAGE       193 (24)   
ROSKILDE ST. HESTEDAG         48 (9) 
HÅRLEV/SLAGELSE 79 (18) 72 (19) 68 (13) 66 (12) 78 (13) 
AARS 73 (11) 58 (14) 74 (14) 62 (11) 60 (12) 
STRIB 89 (22) 108 (32) 104 (28) 120 (34) 133 (26) 
I ALT 729 (121) 804 (144) 839 (147) 983 (154) 890 (155) 
Der har været en fremgang på 52 tilmeldte hunde i 2019, hvis ekstra udstillinger ikke 
medregnes.  
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DANSKE CHAMPIONS 2019 Klub Junior Champion 2019 
Vida Valentina av Hiselfoss Lady Xiera’s Valentino 
Staugaard’sArabella Capella Lady Xiera’s Vienetta 
Hermes Rojaus Bernas Veteran Klub champion 2019 
Fensholt's Penelope Amazing Tiklo’s Balu Magic 
Klub Champion 2019  
Kaimon Gerhail Earth wind and fire  
Kaimon Gerhail Emily  
Lady Xiera's Pepsi  

 

   
 
 
    

En helt speciel tak 
  
Til jer, der frivilligt hjælper både før og efter udstillingerne. Det er så rart at vide, at der er ekstra 
hænder til at tage fat om de mange gøremål i forbindelsen med udstillingerne. Tak for jer.  
 
 
De udstillingsansvarlige i DBSK.  
Lars Bibby, Helle Sinclair og Gitte Høy Nielsen 
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Bilag E. Vognkørselsudvalgets beretning 
 
Introdage og første uoff. Arbejdsprøve Begynder 2019: 
Der har i 2019 været afholdt 1 fysisk møde i 2019 til planlægning af 3 Introdage for at nybegyndere 
kunne hjælpes godt i gang med Vognkørsel og blive introducerer til den uoff. Arbejdsprøve 
Begynder, som blev afholdt for første gang på Hasmark 6/6 2019, med 7 deltagende hunde samt 
planlægning af Hasmark. 
 
Tilbagemeldingerne fra deltagere på Introdage, deltagere på Hasmark samt publikum har været 
mange og meget positive. Folk synes det er skønt at se hvor alsidig en berner er og hvor stolt 
berneren bliver, når den har ”knækket koden” til at trække med vogn. 
 
Der blev planlagt 3 og afholdt 2 gratis Introdage følgende steder 2019 
Intro-dag til Vognkørsel på Ålborg d. 23. Marts: Måtte desværre aflyses pga. for få tilmeldinger. 
Intro-dag til Vognkørsel på Fyn d. 27. April: 8 deltagere. 
Intro-dag til Vognkørsel på Ballerup/Skovlunde-Træningsplads d. 28. April: 10 deltagere. 
 
Vanlig Sponsor-jagt op til Hasmark. Vi fik fundet mange flotte sponsorer så alle fik fine præmier 
med hjem udover de special-fremstillede og super smukke rosetter, med sit eget Vognkørsels-logo 
på. 
 
Sponsoere: Vuffeli, Orbiloc, BullerBox, Heidi´s Hundebiks, Gaver fra Majbrit Maagaard, Joanna 
Gram og Gitte Høy Nielsen. 
 
Hasmark d. 15/6 2019: 
Uoff. Arbejdsprøve Begynder afholdes 
Dommer: Marianne Rasmussen og Ringpersonale: Joan Ohlsen Kjeldsen  
 
Planer i 2020 
Møde afholdt i jan. 2020 til evaluering af Hasmark, planlægning af 3 Introdage i 2020 samt 
planlægning af Hasmark 2020. 
 
Vi har alle oplevet stor interesse for den begyndende Vognkørsel i DBSK, der opleves selvfølgelig 
stadig at folk ikke kan/magter at køre ret langt efter Introdage, men vi har forsøgt at ligge de 3 dage 
centralt og selvfølgelig taget højde for, hvor der er den nødvendige plads, belægning osv. 
 
Derfor bliver der i 2020 lavet følgende Introdage, som koster 50kr. pr. hund 
Vognkørselsdag i Kjellerup d. 25/4 
Vognkørselsdag i Slagelse d. 26/4 
Vognkørselsdag på Fyn, Gelsted d. 4/10 
 
Hasmark d. 6/6 2020: 
På Hasmark 2020 afvikles 2 uoff. Vognkørselsklasser. 
Dommer: Lene Hadberg Sørensen og Ringpersonale: Joan Ohlsen Kjeldsen. 
Uoff. Arbejdsprøve Begynder (ligesom i 2019 med 2 hjulet/bøjle”vogn”)  
 
Samt 
 
Uoff. Arbejdsprøve Klasse 1 (med 4 hjulet vogn, med vægt på – dog lavere vægt end off. Klasse 
1, fordi vi afvikler prøven på græs og ikke på asfalt som alle off. Klasser bliver) 
Pris pr. klasse: 75kr. 
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Til jer, der frivilligt hjælper både før og efter udstillingerne. Det er så rart at vide, at der er ekstra 
hænder til at tage fat om de mange gøremål i forbindelsen med udstillingerne. Tak for jer.  
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Lars Bibby, Helle Sinclair og Gitte Høy Nielsen 
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Der fremstilles igen de super flotte Vognkørsels-rosetter med special-Logo på. 
 
Vanlig sponsor-jagt er gået i gang. 
 
På vegne af Vognkørselsudvalget 
Med venlig hilsen 
Joanna Gram 
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Bilag F. Årsregnskab 2019 og budget 2020 
 
Resultatopgørelse samt budget 
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Joanna Gram 

 
 

  



80

Generalforsamling

13 
 

Balance 
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Forskningskonto 
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Balance 
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Regnskab for alle aktiviteter i DBSK i 2019 
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Bilag G. Budgetbehandling herunder fastsættelse af kontingent 
 
Bestyrelsen indstiller, at kontingentet forbliver uændret.  
 

 Familiemedlemskab  475 kr. pr år  
 Enkeltmedlemskab  375 kr. pr år 
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Regnskab for alle aktiviteter i DBSK i 2019 
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Bilag H. Indkomne forslag 
 
Forslag 1: Forslag til ”Klubbens regler for Avls- og Sundhedsudvalgets arbejde” indsendt af 
ASU og bestyrelsen. 
 

og bestyrelsen indstiller, at den fremlagte retningslinje godkendes.  
 
Begrundelse: På generalforsamlingen i 2019 blev det vedtaget, at ASU og bestyrelsen udarbejder et 
forslag til ”Klubbens regler for ASU arbejde”, som skal være generelt og fuldt dækkende for ASUs 
arbejde, samt at forslaget præsenteres på DBSKs generalforsamling i 2020.  
 
ASU og bestyrelsen har samlet de forskellige retningslinjer til én retningslinje for ASU. 
Retningslinjen præsenteres for generalforsamlingen.  
 
ASU og bestyrelsen indstiller, at den fremlagte retningslinje godkendes.  
 
Retningslinje for Avls- og Sundhedsudvalget (ASU) 
 
1. Sammensætning af ASU: 
 
Stk. 1. ASU sammensættes af fem personer, der vælges ligesom bestyrelsen ved urafstemning for en 
toårig periode på generalforsamlingen. Tre medlemmer vælges i lige år og to medlemmer vælges i 
ulige år. Der vælges hvert år to suppleanter. 
 
Stk. 2. Valgbare til ASU er alle stemmeberettigede medlemmer, jf.§ 5, stk. 3, og § 6, stk. 2, der er 
fyldt 18 år.  
 
Stk. 3. Overtræder et medlem af ASU Dansk Kennel Klubs (DKK) stambogsføringsregler1, skal 
denne straks fratræde og er ikke valgbar til ASU det næste år.  
 
Stk. 4. ASU konstituerer sig med en formand, en næstformand, en kasserer og en sekretær. 
 
Stk. 5. ASU er i kraft af sin valgbarhed et selvstændigt arbejdende udvalg, men er underlagt Dansk 
Berner Sennen Klubs (DBSK) bestyrelse, der udenfor generalforsamlingen er klubbens øverste 
myndighed med ansvar overfor generalforsamlingen.  
 
Stk. 6. ASUs medlemmer er pålagt tavshedspligt i personsager. 
 
Stk. 7. Hvis ASU har behov for at supplere sig selv, skal dette godkendes af bestyrelsen. 
 
Stk. 8. ASU skal udvise loyalitet overfor DBSK og hinanden. 
 
2. ASUs virke: 
ASU udfører deres arbejde ud fra de til enhver tid gældende stambogføringsregler, DBSKs etiske 
avlsanbefalinger og nærværende retningslinje. 
 
ASUs vigtigste opgaver er, at: 

 indsamle og videreformidle informationer, også gerne i internationalt samarbejde, om 
Berner Sennens sundhed, sygdomme, avl og hvalpe 
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 hjælpe, rådgive, informere, koordinere, samt stille værktøj og viden til rådighed for DBSK’s 

opdrættere, hvalpekøbere, medlemmer og bestyrelse 
 

 bidrage til at fremme udviklingen af funktionelt sunde hunde med racetypisk konstruktion, 
mentalitet og lang levealder 

 
 føre statistik over dødsårsager, HD- og AD-status, samt viden om levetid og parring med 

udenlandske hanner, således at Race Avls Strategien (RAS) kan opdateres årligt, i første 
kvartal. Endvidere revideres RAS hvert femte på baggrund af de sidste fem års data 

 
 afholde forskellige arrangementer fx avlsbeskrivelsesarrangementet, foredrag mm. 

 
 tilstræbe afholdelse af et årligt avlsseminar  

 
 varetage diverse opgaver, som vedrører avl og sundhed 

 
 føre Avlshundelisten, som er en liste over hunde, der står til rådighed for avl, samt opfylder 

de etiske avlsanbefalinger, som er: 
 Hundene skal have HD-status A, B eller C 
 Hundene skal have AD-status 0 eller 1 
 Hundene skal have været udstillet minimum en gang og være præmieret med minimum 

en Very Good eller have deltaget på et avlsbeskrivelsesarrangement. 
 

Avlshundelister sendes til webmaster til opdatering på hjemmesiden. 
 
I samarbejde med hvalpeformidleren fører ASU tilsyn med, at der kun anvises hvalpe med 
stambog 2 (DKK stambog med påtegningen: "Denne hund er avlet efter Dansk Berner 
Sennen Klub og Dansk Kennel Klubs avlsanbefalinger"). 

 
 føre Opdrættelisten, samt at sende ændringer til webmaster således, at hjemmesiden altid er 

opdateret 
 
3. Berner International Working Group (IWG) møderne: 
ASU repræsenterer DBSK på IWG møderne. 
 
Repræsentation i IWG: 

 Der kan deltage op til to repræsentanter på IWG møderne, som udpeges af ASU ved 
forudgående indstilling og simpel afstemning.  

 Ved stemmelighed vil formandens stemme være udslagsgivende.  
 ASU tildeler stemmeretten til en af repræsentanterne, dette kan ved uenighed foregå ved 

simpel afstemning. 
 Det er den til enhver tid den siddende formand for ASU, der er den officielle kontakt til 

IWG. 
 DBSK dækker rejseudgifter op til 3.000 kr. pr. person.  
 Efter afholdelse af IWG mødet sendes en skriftlig orientering til DBSKs bestyrelse med 

angivelse af de punkter, der har været til diskussion og en anbefaling til eventuelle punkter, 
som der skal arbejdes videre med i det kommende år. Referat fra IWG mødet offentliggøres i 
Berner Bladet. 
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4. Berner Bladet (BB) og hjemmesiden: 
ASU har ansvar for, at alle arrangementer tilsendes webmaster til opdatering på hjemmesiden. 
Materiale til BB indsendes af ASU. Deadline for BB skal overholdes. 
 
Der skal skrives nyt fra ASU til hvert BB. 
 
5. Ophævelse af avlsforbud på overførte hunde: 
Hunde, der er overført fra ikke FCI stambogsførende organisationer til DKK får et generelt 
avlsforbud. 
 
6. Arrangementer og økonomi:  
ASU har egen kassebeholdning og dertilhørende betalingskort. Forvaltning af dette, samt 
udarbejdelsen af regnskab varetages af kassereren i ASU i samarbejde med kassereren i DBSK. 
 
Inden afholdelse af et arrangement, som ASU er hovedansvarlig for, afleveres et budget inkl. 
afholdelsesdatoer til DBSKs kasserer. Bestyrelsen skal godkende budgettet inden arrangementet 
kan afholdes. Kassereren sender oversigt over hvem, der har betalt for deltagelse i arrangementet, 
når deadline for tilmelding overskredet.  
 
Efter afholdelse af et arrangement som ASU er hovedansvarlig for, afregnes til DBSKs kasserer 
senest en måned efter afholdelse af arrangementet. Der skal fremsendes et specificeret regnskab 
med angivelse af indtægter og udgifter med tilhørende bilag for arrangementet til DBSKs kasserer. 
Skabelon udleveres af kassereren 
 
I forbindelse med arrangementer kan der udbetales kørselsgodtgørelse efter statens lave km takst 
(2020: 1,96 kr. pr. km.) og/eller udgifter til bro, tog el.lign. dækkes mod bilag. Kørsel dækkes af 
klubbens kørselskonto.  
 
Godtgørelse gives kun, hvis ASU medlemmets deltagelse udelukkende er af officiel karakter. Officiel 
karakter er, at medlemmet af ASU ikke selv deltager med egne eller hos sig boende hunde 
 
7. Henvendelser: 
Ved henvendelser fra medlemmer m.m. om avl og opdræt, bør ASU orientere sig i sagen, og hvis 
der foreligger en mulighed for, at der senere kan blive en sag hos DKK, skal bestyrelsen orienteres. 
 
8. Udvalgsmøder: 
ASU afholder møder, hvortil der udarbejdes en dagorden og et referat, som sendes til ASUs 
medlemmer og til DBSK’s bestyrelse. Referatet udsendes senest 14 dage efter mødet til 
godkendelse, og offentliggøres på hjemmesiden senest 21 dage efter mødet. Hvis der ikke holdes 
fysiske møder, men i stedt kommunikeres via telefon eller mail orienterer ASUs formand bestyrelsen 
om ASUs arbejde.  
 
I forbindelse med møder kan kørselsgodtgørelse udbetales efter statens lave km takst (2020: 1,96 
kr. pr. km.) og/eller udgifter til bro, tog el.lign. dækkes mod bilag.  
 
Det tilstræbes, at møderne holdes et centralt sted i forhold til ASUs medlemmer og, at der opfordres 
til samkørsel.  
 
Hvis mødet holdes privat kan der udbetales max 100 kr. pr. person til traktement, hvis mødet 
indeholder et måltid ellers max 50 kr. pr. person til kaffe. Udlæg dækkes mod bilag. 
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Forslag 2: fremsendt af Erling Kolding-Jacobsen. 
 
Erling Kolding-Jacobsen, fremsætter følgende forslag til Dansk Berner Sennen Klubs 
Generalforsamling, den x.april 2020. 
 
På generalforsamlingen i 2019, blev følgende forslag fremlagt til afstemning: 
Nuværende ordlyd i Klubbens regler for avls - og sundhedsudvalgets arbejde:  
 
1 Avls -og sundhedsudvalget  
Stk. 1 Avls - og sundhedsudvalget sammensættes af fem personer, tre vælges ligesom bestyrelsen 
ved urafstemning for en toårig periode. To på lige år og en på ulige år. To udpeges af bestyrelsen 
for et år. Der vælges hvert år to suppleanter  
 
Ændres til:  
1 Avls -og sundhedsudvalget  
Stk. 1  
Avls- og sundhedsudvalget sammensættes af fem personer, der vælges ligesom bestyrelsen ved 
urafstemning for en toårig periode. Tre medlemmer vælges i lige år, og to medlemmer vælges i 
ulige år. Der vælges hvert år to suppleanter.  
 
Tilføjelse: formanden for ASU, Inge Bibby, gav motiveret fremstilling af forslaget.  
Uddybelse af, at der er et forpligtende samarbejde mellem ASU og bestyrelsen, og at ASU er et 
rådgivende organ.  
 
Afstemning:  
Ja – vedtaget og Nej – ikke vedtaget  
Resultat af afstemning:  
46 stemte for forslaget.  
14 stemte imod forslaget.  
1 stemte blankt.  
 
Forslaget er vedtaget. 
 
Nærmere omkring forslaget: 
I vedtægterne for Dansk Berner Sennen Klub, beskrives regler for ASU, i § 4, og i § 4 stk. 4, er der 
anført ”Der vælges et Avls- og Sundhedsudvalg, jfr. avlsreglerne”. 
 
Klubbens regler for Avls- og Sundhedsudvalget (ASU), er derfor vedtægtsbestemt, og er bestemt på 
Generalforsamlingerne gennem årene, - og har været gældende i mange år. ASU har så også været 
valgt ved Urafstemning hvert år, på de ordinære Generalforsamlinger – efter disse regler. 
 
Det i 2019 vedtagne forslag, skulle så reelt have været føjet ind i Klubbens regler for Avls- og 
Sundhedsudvalget, og fremlagt til godkendelse på næste års Generalforsamling - hvilket ikke ses at 
være sket. 
 
Hen over de senere år, har de skiftende bestyrelser begyndt at udarbejde ”Retningslinier for Avls- 
og Sundhedsudvalg”, - hvor mange ting nævnes, også mange ting, som reelt er ”plukket” ud fra 
eksempelvis ”kommissorium” og andre ting nævnt i nuværende ”Klubbens regler for Avls- og 
Sundhedsudvalget”. 
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4. Berner Bladet (BB) og hjemmesiden: 
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Det medfører så, og kan medføre, at de periodevis ofte skiftende bestyrelser, fra dag til dag, reelt 
kan ændre på disse betingelser, som kun bør kunne ske på en Generalforsamling, - og derved kan en 
bestyrelse sætte regler for ASU, uagtet ASU er Generalforsamlings valgte, og uagtet ASU skal have 
overordnede og varige Generalforsmlings bestemte regler at arbejde efter. 
Der har også gennem tiderne været indført ”kommissorium”, og som nævnt nu også ”Retningslinier 
for Avls- og Sundhedsudvalg”. Kommissorium er et redskab som den til enhver tid siddende  
bestyrelse fortsat kan bruge, også til ASU, for på den måde at kunne give ASU nogle retningslinier 
for, hvad den siddende bestyrelse specielt ønsker, at ASU skal arbejde med. 
 
Men, de overordnede regler for ASU, herunder valg, kan og skal kun kunne ændres på den årlige 
Generalforsamling. Det er ikke acceptabelt, at de skiftende bestyrelser kan ændre disse regler efter 
forgodtbefindende. 
 
Det i 2019 vedtagne forslag, skal derfor indarbejdes i ”Klubbens regler for Avls- og Sundhedsud-
valgets arbejde”, under punkt: 
 
1. Avls -og sundhedsudvalget  
Stk. 1  
Avls- og sundhedsudvalget sammensættes af fem personer, der vælges ligesom bestyrelsen ved 
urafstemning for en toårig periode. Tre medlemmer vælges i lige år, og to medlemmer vælges i 
ulige år. Der vælges hvert år to suppleanter.  
 
Der er givetvis flere ting i ”Retningslinier for Avls- og Sundhedsudvalget”, som skal pilles ud af 
dette kompendium, da flere ting nu er nævnt både i dette kompendium, men, som også er nævnt i de 
gennem mange år gældende ”Klubbens regler for Avls- og Sundhedsudvalgets arbejde”, - men, det 
må så vi anmode bestyrelsen om at få styr på, - eller, tage det på næste Generalforsamling. 
 
Erling Kolding-Jacobsen 
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Forslag 3: Forslag til kassererposten indsendt af bestyrelsen. 
 
Bestyrelsen indstiller, at generalforsamlingen vedtager, at kassererposten kan varetages af en person 
udenfor bestyrelsen i det tilfælde af ingen bestyrelsesmedlemmer har de forødende kompetencer / 
lyst eller tid til at løfte kassereposten. 

Begrundelse: Kassererposten er en meget vigtig og tidskrævende opgave, som kræver de rette 
kompetencer, derfor vil bestyrelsen have lov til at kunne trække på en ekstern ressource, hvis 
bestyrelsen vurderer, at dette er nødvendigt. 

Den eksterne kasserer kan enten være et medlem af Dansk Berner Sennen Klub, som har de rette 
kompetencer og vil påtage sig kassererposten eller en ekstern bogholder: 

Bestyrelsens bud på en pris på for en ekstern bogholder er: 

 900 kr. + moms pr måned og ca. 1.875,- + moms for udarbejdelsen af årsregnskabet2. 

I DBSK er der ca. 400 bilag pr år. 

Hvis bestyrelen vurderer, at det er nødvendigt med en ekstern kasserer vil formand, næstformand og 
sekretær have månedlige statusmøder med kasserer, samt gennemgå de indsendte budgetter og 
regnskaber for diverse arrangementer med kassereren.  

Bestyrelsen forstiller sig, at den eksterne kasserer skal udarbejde kvartals-, halvårs- og 
årsregnskaber. Samtidig skal kasseren varetage posteringer, bilagshåndtering og udbetalinger. 
Udbetalinger mod bilag vil blive fortaget en gang i ugen.  

Der vil blive udarbejdet en retningslinje / samarbejdsaftale med den eksterne kasserer. 

 
  
  

                                                 
2 http://mmregnskab.dk/billig-revisor-bogholder-priser/ 
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Forslag 4: Forslag nyt logo indsendt af bestyrelsen. 
 
Bestyrelsen indstiller, at generalforsamlingen vedtager, at Dansk Berner Sennen Klubs logo 
fornyes. 
 
Begrundelse: Det nuværende logo har en dårlig opløsning, hvilket medfører, at det er utydeligt på 
de elektroniske medier og på print. 
 
Bestyrelsen har udarbejdet et udkast til et opdateret logo med respekt for det gamle og for klubbens 
40års historik. 

 
 
Udover et logo for DBSK, har bestyrelsen også udarbejdet et forslag til et logo med til brug for 
Berner Sennen hunde avlet med stamtavle 2 dvs. for de hunde, som er avlet efter Dansk Berner 
Sennen Klub og Dansk Kennel Klubs avlsanbefalinger.  

 
 

Endvidere har bestyrelsen udarbejdet udkast til logo til brug for klubbens udvalg. 
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Forslag 5: Berner Bladet udkommer på hjemmesiden indsendt af bestyrelsen. 
 
Bestyrelsen indstiller, at generalforsamlingen vedtager, at Berner Bladet fremadrettet kun udgives 
digitalt på klubbens hjemmeside. 
 
Begrundelse: Det har kostet 172.766,82 kr., at trykke og udsende Berner Bladet i 2019.  
 
Med det fokus klubben har på økonomien, samtidigt med tiden hvor al information forgår digitalt, 
syntes bestyrelsen, at tiden er kommet for kun at udgive Berner Bladet digitalt.  
 
Forslaget vil medføre en stor økonomisk besparelse for klubben, og pengene kan anvendes til andre 
formål til glæde for alle.   
 
Berner Bladet vil bevare sin nuværende form og være tilgængelig på klubbens hjemmeside.  
 
 
 

. 
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Forslag 6: Forslag til ændring for hitlisteregler indsendt af Nicole Hecksher m.fl. 
 
Forslag til ændring for hitlisteregler 
Nuværende ordlyd: 
 
Titlen Årets Berner. 
Tildeles den hund der opnår det højst samlede pointantal. 
Ved pointlighed mellem flere hunde prioriteres således 
 
1. Den hund, der har opnået sine point på færrest udstillinger. 
2. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIR. 
3. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIM. 
4. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIK 2. 
5. Den hund, der har den højeste placering på årets sidste udstilling 
6. Den hund der har opnået sin bedste placering på den DBSK udstilling, hvor der var det største 

antal fremmødte/dømte hunde. (dog undtaget babyer og hvalpe.) 
 
Forslag til ændring: 
 
Vi foreslår at det nuværende punkt 1 slettes fra ovennævnte liste, således at hitlistereglerne 
fremadrettet fremstår som nedenfor. 
 
1. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIR. 
2. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIM. 
3. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIK 2. 
4. Den hund, der har den højeste placering på årets sidste udstilling. 
5. Den hund der har opnået sin bedste placering på den DBSK udstilling, hvor der var det største 

antal fremmødte/dømte hunde. (dog undtaget babyer og hvalpe.) 
 
Begrundelse: 
Vi mener at ordlyden er et levn fra de tider hvor hundene placeret i top tre ikke alle havde 5 
udstillingsresultater. Ved at slette punkt 1. opnår vi at konkurrencen kører hele året. Det nye forslag 
træder kun i kraft ved pointlighed (som hidtil) 
 
Titlen Årets han og Årets tæve 1 – 2 og 3 
Tildeles den hund der opnår det højst samlede pointantal. 
Ved pointlighed mellem flere hunde prioriteres således 
 
1. Den hund, der har opnået sine point på færrest udstillinger. 
2. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIR. 
3. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIM. 
4. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIK 2. 
5. Den hund, der har den højeste placering på årets sidste udstilling 
6. Den hund der har opnået sin bedste placering på den DBSK udstilling, hvor der var det største 

antal fremmødte/dømte hunde. (dog undtaget babyer og hvalpe.) 
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Forslag til ændring: 
 
Vi foreslår at det nuværende punkt 1 slettes fra ovennævnte liste, således at hitlistereglerne 
fremadrettet fremstår som nedenfor. 
 
1. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIR. 
2. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIM. 
3. Den hund, der har opnået flest placeringer som BIK 2. 
4. Den hund, der har den højeste placering på årets sidste udstilling. 
5. Den hund der har opnået sin bedste placering på den DBSK udstilling, hvor der var det største 

antal fremmødte/dømte hunde. (dog undtaget babyer og hvalpe.) 
 
Begrundelse: 
Vi mener at ordlyden er et levn fra de tider hvor hundene placeret i top tre ikke alle havde 5 
udstillingsresultater. Ved at slette punkt 1. opnår vi at konkurrencen kører hele året. Det nye forslag 
træder kun i kraft ved pointlighed (som hidtil) 
 
Forslaget kan sættes til afstemning under et. 
 
Med venlig hilsen, 
 
Nicole Hecksher, Maria Harthin Andersen, Janne Klitgaard Andersen, Bent Olsen, Vivian Lok 
Olsen, Birgitte Selchau, Lilian Milek Madsen, Anne Harthin Andersen & Peter Uno Andersen     
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Forslag 7: Forslag til årsvinder titel i DBSK indsendt af Nicole Hecksher m.fl. 
 
Vi foreslår at DKK skal ansøges om årsvinder titel for henholdsvis årets han og årets tæve i DBSK 
(ex. DBSKV19). 
 
Begrundelse: DKK har allerede en tilsvarende årsvinder titel der dog kun sammenfatter DKK 
udstillinger. DBSK vinder titlen ville medregne samtlige udstillinger for hele året. 
 
Forslaget kan sættes til afstemning på Generalforsamlingen 2020 
 
Med venlig hilsen 
 
Birgitte Selchau, Vivian Lok Olsen, Bent Olsen, Maria Harthin Andersen, Nicole Hecksher 
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Forslag 8: Ændring af hitlisteregler indsendt af Anna Andreassen og Monica Rasmussen. 
 
Vi indstiller, at generalforsamlingen vedtager, at reglerne for hitlisteren ændres således, at: 

1. veteranhundene kun står på Årets veteranhan hitliste og Årets veterantæve hitliste 
2. minimum point for at stå på Årets avlshan hitliste og Årets avlstæve hitliste er 50 point 

 
Begrundelse for ændring af veteranhitliste: De nuværende hitlister fungerer således, at veterantæver 
og veteranhanner står på både Årets han hitliste og Årets tæve hitliste, samtidigt med at veteranerne 
har deres egen veteranhitlister.  
Vores forslag er at ændre dette, så Årets veteranhan hitliste og Årets veterantæve hitliste 
veteranhundene kun står på veteran hitlisterne 
Begrundelse for ændring af Årets avlshan og Årets avlstæve hitlister: En ændring vil give mulighed 
for at vise en større mangfoldighed af de hanner og tæver, som bruges i avl. 
 
Ordlyden ændres for Årets avlshan hitliste og Årets avlstæve hitliste fra: 
 
Titlen Årets avlshan og avlstæve 
Placeringen afgøres ved den samlede point sum af disse hundes afkom, dog minimum 100 point, 
placeret på Hitlisten, dog tæller kun de 5 bedst placerede hunde til denne konkurrence. 
Her kan hunden være udenlandsk ejet. 
 
til: 
 
Titlen Årets avlshan og avlstæve 
Placeringen afgøres ved den samlede point sum af disse hundes afkom, dog minimum 50 point, 
placeret på Hitlisten, dog tæller kun de 5 bedst placerede hunde til denne konkurrence. 
Her kan hunden være udenlandsk ejet. 
 
Med venlig hilsen  
Anna Andreassen og Monica Rasmussen. 
 
 
 
 
 
 
.  
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Forslag 7: Forslag til årsvinder titel i DBSK indsendt af Nicole Hecksher m.fl. 
 
Vi foreslår at DKK skal ansøges om årsvinder titel for henholdsvis årets han og årets tæve i DBSK 
(ex. DBSKV19). 
 
Begrundelse: DKK har allerede en tilsvarende årsvinder titel der dog kun sammenfatter DKK 
udstillinger. DBSK vinder titlen ville medregne samtlige udstillinger for hele året. 
 
Forslaget kan sættes til afstemning på Generalforsamlingen 2020 
 
Med venlig hilsen 
 
Birgitte Selchau, Vivian Lok Olsen, Bent Olsen, Maria Harthin Andersen, Nicole Hecksher 
 
  



96

Generalforsamling

29 
 

Bilag I. Valg til bestyrelsen 
 
Der skal vælges fem bestyrelsesmedlemmer for en toårigperiode. 
 
På valg er: 

 Anna Andreassen (modtager genvalg) 
 Birgit Støttrup (modtager ikke genvalg) 
 Mia Lund Madsen (modtager ikke genvalg) 
 Tenna Ernst (modtager genvalg) 
 ét bestyrelsesmedlem for ét år  

 
Derudover skal der vælges: 

 to suppleanter 
 

Da der ikke er flere kandidater end pladser i bestyrelsen, er der intet valg, dog skal der jf. klubbens 
vedtægter, § 8 Valg til bestyrelsen, Stk. 4a., afholdes supplerende valg på klubbens ordinære 
generalforsamling til de ubesatte poster.  
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Bilag J. Opstillinger til bestyrelsen 
 
Anna Andreassen 

 
Hermed genopstiller jeg til bestyrelsen i Dansk Berner 
Sennen Klub. 
 
Jeg genopstiller for at forsætte med at gøre en ekstra indsats 
for vores klub og vores dejlige race.  
 
Jeg har været sekretær i Dansk Berner Sennen Klub i det 
seneste år. Et turbulent år, med en ekstraordinær general-
forsamling, formandsskifte og udskiftning i bestyrelsen. 
 
Det er lykkes den nuværende bestyrelse at få et godt 

samarbejde med planer for de kommende år. Det er mit håb, at få lov til at forsætte i bestyrelsen, 
styrke det gode samarbejde og forsætte arbejdet med at lave arrangementer og events til glæde for 
alle medlemmerne. 
 
Jeg har haft Berner Sennen hunde i 12 år og sammen med min mand, Henrik, har vi kennel 
Champalays. Vi har hunde fra Polen, Rusland og Bulgarien, samt hunde af egen avl. 
 
Af uddannelse er jeg cand.merc. i International Business. Professionelt arbejder jeg med: data, 
statistik, ledelsesinformation og dataunderstøttelse af beslutningstagerne og nøglepersonerne i 
Region Midt. 
 
I min fritid er jeg aktiv i Berner Sennen–verdenen. Jeg har blandt andet været i Jyllandskredsens 
bestyrelse og er nu, på femte år, med til at arrangere Skuet i Østjylland. 
 
Derudover bruger jeg tid på: 

 Besøgshund ved Trygfonden 
 Læsehund på Rønde Bibliotek 
 hundetræning: ringtræning i DKK og lydighed i DcH 
 påbegyndt træneruddannelsen i DcH 
 udstillinger i Danmark og i udlandet 
 grooming af hunde. 

 
Jeg har stor erfaring med bestyrelsesarbejde: 1 år som sekretær i Dansk Berner Sennen Klub, 2 år i 
Jyllandskredsens bestyrelse, 8 år i bestyrelsen for Skjoldelev forsamlingshus/beboerforening, heraf 
6 år som formand. 
 
Endvidere har jeg et stort netværk både i Danmark og internationalt, som jeg også bruger aktivt i 
forhold til bestyrelsesarbejdet. 
 
Med venlig hilsen  
 
Anna Andreassen 
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Maya Wulffsberg 
 

Jeg er Maya Wulffsberg fra kennel Pilegaarden. 
46 år gammel og stiller op som kandidat til bestyrelsen. Hele mit 
ungdoms og voksenliv har jeg beskæftiget mig med heste og hunde.  
Jeg har opdrættet og løbende udstillet Bernere siden 2012, har 
gennemført opdrætter- og hundeholderuddannelsen via DKK. 
Uddannet hundetræner, hundeadfærdsinstruktør og klikker-
instruktør. Specialiseret i bevægelse / dogparkour og crossfit for 
hunde (alle racer) i tæt samarbejde med osteopat. 
Arbejder med mine hunde i læsehundeteams for børn med 
læseudfordringer. 
Fokus områder er sunde kroppe med optimale bevægelser. Optimal 

socialisering af både voksne og hvalpe. 
Videreudvikling af den sunde krop og afbalancerede sind i vores skønne race der kan det de er skabt 
til. 
Det ville glæde mig at kunne bidrage til at være medvirkende til at sætte et positivt fokus i 
samarbejdet i vores specialklub. 
Jeg glæder mig til et godt, givende og positivt samarbejde. 
Mvh Maya Wulffsberg 
Kennel Pilegaarden 
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Lars Szmiedowicz 
 

Hej med jer, jeg tillader mig hermed og sætte nået af min arbejds kraft til 
rådighed for klubben. Jeg hedder Lars s Szmiedowicz er 53 år bor i 
Randers. Jeg har haft berner sennen i 2 år og håber på vi får en mere i 
år.  Jeg skal ha berner sennen resten af mit liv. Før det har jeg haft 2 
schæfer og en cocker spaniel. Jeg er ansat hos DSB som elektriker, og i CS 
Security som vagt, ef aktiv i el-klub DSB vest hvor jeg siden 2006 har 
været kasser og er revisor i FO Jylland og revisor sup i DEF Aarhus og har 
også sat i en volley klub og en samarit forening hvor jeg også var kasser.  
Jeg stille op til en plads i j'ers/ hvors bestyrelse. Måske senere som kasser. 
Jeg kan kontaktes på tlf 21765453 og mail lass@dsb.dk 
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Tenna Ernst 
 

Jeg hedder Tenna Ernst, er 66 år – jeg genopstiller som kandidat til 
bestyrelsen i DBSK, efter modne overvejelser. Jeg er gået på pension for godt 
1 år siden efter et langt arbejdsliv som personaleleder, coach og HR-
chefkonsulent. 
 
Jeg vil gerne bidrage til en platform for en sund og velfungerende klub med 
henblik på både ”sunde bernere” og deres mennesker. En klub med et godt 
fællesskab. En klub, hvor der er lidt ”højt til loftet” og hvor bidrag fra 
medlemmer modtages i bedste ånd.  
 
Hvis jeg skal pege på en kæphest, vil jeg arbejde for, at vi som bestyrelse 
formår at skabe gennemsigtighed i beslutninger og tiltag. 

 
Hvor vi formår at favne den forskellighed, vi som medlemmer består af. 
 
Hvor vi formår at skinne igennem med tillid til, at vi alle udøver med den bedste side af os selv. 
 
Jeg vil gerne bidrage til at tonen i vores klub er ordentlig og imødekommende, og at især os, der er 
valgte går forrest med respekt i relationen, såvel mundtligt som skriftligt. 
 
Jeg har dyb respekt for det avlsarbejde de dygtige opdrættere i DBSK udøver – og for det bevidste 
sundhedsarbejde, der pågår ud fra viden og faglighed, til gavn for vores race. 
 
Privat er jeg gift med Aksel på 41. år. Vi har 2 voksne børn, som hver har skænket os et barnebarn, 
Silje på 6 år og Johannes på 15 måneder. 
 
Vores første berner-dreng fik vi i 2009. Faldt bare pladask for racen. Desværre var han syg helt fra 
hvalp af og måtte akut aflives pga. sygdom, da han var 5 år 2 måneder. 
 
Nu har vi Kannehill`s Barney på 5 år 8 måneder. Han er avls- og udstillingshund. Jeg har gået til 
træning med ham siden han var 3 måneder samt til færdighed og rally.  
 
Tenna Ernst 
Haslehøjvej 33 
8210 Århus V 
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Bilag K. Valg til avls- og sundhedsudvalg 
 
Der skal vælges fire medlemmer til ASU. 
 
På valg er: 

 Inge Bibby (modtager genvalg) 
 Dorte Hammerich (modtager genvalg) 
 ét nyt medlem til ASU for en toårigperiode 
 ét nyt medlem til ASU for en etårigperiode 

 
Derudover skal der vælges: 

 to suppleanter 
 
Valget til ASU omhandler hvilke kandidater vælges for en toårigperiode og hvilken kandidat 
vælges for en etårigperiode. Der er ikke valg om pladserne i ASU, da der ikke er opstillet 
flere kandidater end der er pladser i ASU. 
 
Der afholdes supplerende valg på klubbens ordinære generalforsamling til de to suppleantposter.  
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Bilag L. Opstillinger til Avls- og sundhedsudvalg 
 
Dorte Hammerich 
 

Jeg vil meget gerne genopstille til DBSKs Avls- og 
sundhedsudvalg (ASU). Jeg har siddet i udvalget i 3 år, det første 
år som 1. suppleant og jeg blev i 2018 valgt som medlem. I det 
forgangne år, har jeg fungeret som sekretær.  
 
ASU er et meget aktivt udvalg, hvor der hele tiden tænkes tanker, 
lægges planer for nye tilbud til medlemmerne og hvor vi konstant 
har bolde i luften – ikke mindst bolde fra vores aktive medlemmer. 
Vi er, sammen med en velfungerende bestyrelse, blevet et godt 
team, der arbejder i samme retning og er gode til at støtte hinanden 
og til at gribe boldene samt ”komme ud over rampen”. Jeg har stort 
mod på og er optimistisk i forhold til at fortsætte arbejdet i 

udvalget, også fordi vi har igangværende projekter samt mange nye arrangementer på tegnebordet, som 
jeg så gerne vil være med til at præge og lægge energi i, og så giver det mening, at der bliver en vis 
kontinuitet i udvalget, læs: erfaring og arbejdsro.  
 
Lidt om mig: Jeg har været langt omkring i hundeverdenen, både hvad angår racer og sport. Jeg er 
opvokset med jagthunde, som jeg trænede, markprøver mm samt deltog i jagter som hundefører. Min 
mands og mine første hunde var en Labrador og en Rottweiler, førstnævnte en super jagthund og 
sidstnævnte en fortrinlig BHP/IPO hund.  
 
I 1992 blev vi engageret i arbejdet for rekonstruktion af Broholmerracen og havde i mange år en dejlig 
hanhund. Da vi mistede ham var han i en høj alder, og vi havde svært ved at finde en Broholmer, som 
kunne blive en værdig efterfølger - vi besluttede, at se os om efter en anden race. Valget faldt på en 
Berner Sennen hund, vi ville gerne have en rolig hund, der blev på gården  I 2007 flyttede 
Lillestrand´s Lotus ind. Hun blev på gården, men havde, ligesom de efterfølgende 4 Bernere, et stort 
behov for at bruge hovedet. Så for at bevare roen  er det blevet til mange træningstimer, konkurrencer 
og prøver indenfor DCH, LP, Nose work, Dogdancing og Færdighedsprøver og som I nok ved også en 
del udstillinger i ind og udland.  
 
Jeg har altid interesseret mig for hundenes sundhed og ikke mindst deres levealder. Lotus nåede at blive 
10 år før hun døde af kræft, men vi har også prøvet det smertelige at miste en potentiel avlshund bare 7 
måneder gammel. Vi har nu 3 tæver og vi håber at vores kennelmærke, kommer i brug til sommer.  
 
Jeg mener, at ASU/DBSK og vi som avlere skal arbejde målrettet med racens sundhedsmæssige 
udfordringer med udgangspunkt i evidensbaseret viden. HS er den store synder ift. levealder og man kan 
håbe, at flere landes avlsforbund/specialklubber fremadrettet taler for denne test, så vi kan få flere hunde 
at vælge imellem, når vi planlægger vores parringer. Arbejdet i IWG er et forum, hvor ASU bl.a. kan få 
indflydelse og præge udviklingen, dette arbejde vil jeg se frem til at have fokus på og lægge energi i, 
hvis I igen vælger mig ind i ASU. Racen har også andre sundhedsmæssige udfordringer, nogle skal vi 
arbejde med nu, andre skal vi holde godt øje med og andre må vi vente med.  
 
Hvis I vælger at stemme mig ind i ASU, så får I et aktivt og lydhør udvalgsmedlem, som medlemmerne 
kan henvende sig til med spørgsmål, ideer og ønsker. I får tillige et medlem, der brænder for racen, dens 
sundhed og fremtid og så får I et medlem, der ønsker et positivt og konstruktivt samarbejde med jer, 
bestyrelsen samt øvrige udvalg til gavn for DBSK og racen. 
 
Med venlig hilsen Dorte Hammerich 
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Inge Bibby 
 

Hermed vil jeg gerne genopstille til valget i Avls- og Sundhedsudvalget. 
 
Mit navn er Inge Bibby. 
 
De seneste år har jeg været medlem af udvalget, hvor vi nu har mange 
idéer, vi gerne vil have ført ud i livet. 
 
Min baggrund er følgende: 65 år, gift med Lars, har 6 Berner Sennen og en 
Norfolk Terrier. Har haft berner siden 1976 og har et mindre opdræt med 
kennelmærket Fensholt´s. Foruden et par kuld om året arbejder jeg med 
rally og går på udstillinger, hvor man altid får gode snakke med forskellige 
bernerejere. 

 
Jeg har siddet i forskellige avlsråd under forskellige bestyrelser og finder dette arbejde meget 
interessant. 
 
Siden symposierne startede i Schweiz i 2001, har jeg besøgt dem og har lavet referater fra dem til 
vores blad. 
 
Jeg synes, det er spændende at følge de nye tiltag for vores race på sundhedsfronten. Jeg er ikke til 
at slå folk i hovedet, hvis de ikke gør som de fleste, men mener oplysning og erfaringsudveksling er 
vejen frem. 
 
Jeg har været den danske repræsentant i International Working Group i flere år og håber, vi kan få 
meget mere ud af de internationale relationer i fremtiden. Næste møde er 2021 i England. 
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Louise Viberg Christiansen 
 

Jeg, Louise Viberg Christiansen, ønsker at opstille til DBSK´s avls- 
og sundhedsudvalg.  
 
Jeg har haft Berner Sennen i snart ti år og har pt. to tæver. Jeg har 
samtidig en retrieverblanding og må sige, at Berner Sennen er noget 
helt særligt. For mig, er det den skønneste race!  
 
Da jeg desværre ofte hører om hunde, der bliver syge eller ikke bliver 
særlig gamle, kunne jeg sådan ønske mig, at racens sundhed – og 
dermed også levealder – bliver forbedret, både for hundene og deres 
familier. Det tænker jeg, er én af udvalgets fornemmeste opgaver – at 

formidle relevant viden til både opdrættere og hundeejere ift. at forbedre racens sundhed.  
 
Som opdrætter er jeg optaget af, at udvikle racen ift. de svagheder, den pt. har. Det være sig både 
ift. den fysiske – og mentale tilstand. Jeg finder det væsentligt, at vi, som opdrættere, forholder os 
kritisk til det ”avlsmateriale”, vi bruger i de respektive opdræt. Det ligger der både et eget ansvar 
for, men også et ansvar fra avls- og sundhedsudvalget til at formidle den nyeste viden inden for 
området til medlemmerne.  
 
Jeg har taget DKKs opdrætteruddannelse, har deltaget i Pat Hastings seminar ”Structure in action” 
og er interesseret og opsøgende i ny viden inden for hundeopdræt, -sundhed og –adfærd. Jeg har 
haft mit første kuld hvalpe i sommeren 2019 og oplevede det, som de mest fantastiske ni uger – 
blandt andet også ift. hvordan hvalpene bedst muligt blev klar til at møde verden, både ift. deres 
sundhed og deres sind.  
 
Privat bor jeg sammen med Benjamin og vores fælles fem børn lidt uden for Nykøbing Sj. Vi har et 
mindre hus, hvor vores tre hunde ofte ligger i gangarealerne, men med en skøn stor grund til og tæt 
på stranden, hvor vi alle nyder at være. I dagligdagen er jeg stedfortræder og dagplejepædagog i 
Odsherred Dagpleje, hvor jeg primært laver relationsarbejde, samt en del administrativt arbejde. 
  
Jeg har god erfaring med at deltage i bestyrelsesarbejde, både privat og fagligt, samt diverse udvalg 
og netværk. Jeg finder det motiverende at udveksle holdninger, debattere og blive udfordret af 
andres erfaringer og synspunkter.  
 
Hvis jeg bliver valgt til udvalgsposten, vil jeg bidrage med et stort engagement, lysten til at 
videreudvikle på det eksisterende gode arbejde og samtidig byde ind med ny og relevant viden 
inden for avls- og sundhedsarbejdet inden for DBSK, samt bidrage til at arrangere- og afholde 
arrangementer, som understøtter ovenstående.  
 
Med venlige hilsner 
 
Louise Viberg Christiansen 
Kennel Bella Jambo 
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38 
 

Werner Bartsch 
 

Mit navn er Werner Bartsch , 68 år , gift og har nu 
3 dejlige Bernerpiger. Vi har haft hunde de 
sidste 50 år og siden 2009 har vi tabt vores hjerte 
til Berner Sennen hunde. I 2016 fik vi Kennelmærke 
” Berner Bartsch” og foreløbig haft 4 kuld hvalpe. 
Jeg har deltaget i bestyrelsen for DBSK fra 2016 
til 2018 . I den periode var jeg også medlem af 
ASU udpeget af bestyrelsen. 
 
Arbejdet i ASU har min største interesse, og jeg ville gerne have 
forsat dette arbejde efter min tid i bestyrelsen. Jeg vil arbejde for 

en åben og sund avl , der kan give vores dejlige hunde en lang 
levetid. Det er mange emner som skal drøftes og udføres , jeg vil 
gerne med viden og indsats bidrage i ASU´s gode arbejde. 
Vi har self mistet en dejlig berner pga kræft – det er et problem 
vi skal have i fokus. 
 
 
 
  

37 
 

Louise Viberg Christiansen 
 

Jeg, Louise Viberg Christiansen, ønsker at opstille til DBSK´s avls- 
og sundhedsudvalg.  
 
Jeg har haft Berner Sennen i snart ti år og har pt. to tæver. Jeg har 
samtidig en retrieverblanding og må sige, at Berner Sennen er noget 
helt særligt. For mig, er det den skønneste race!  
 
Da jeg desværre ofte hører om hunde, der bliver syge eller ikke bliver 
særlig gamle, kunne jeg sådan ønske mig, at racens sundhed – og 
dermed også levealder – bliver forbedret, både for hundene og deres 
familier. Det tænker jeg, er én af udvalgets fornemmeste opgaver – at 

formidle relevant viden til både opdrættere og hundeejere ift. at forbedre racens sundhed.  
 
Som opdrætter er jeg optaget af, at udvikle racen ift. de svagheder, den pt. har. Det være sig både 
ift. den fysiske – og mentale tilstand. Jeg finder det væsentligt, at vi, som opdrættere, forholder os 
kritisk til det ”avlsmateriale”, vi bruger i de respektive opdræt. Det ligger der både et eget ansvar 
for, men også et ansvar fra avls- og sundhedsudvalget til at formidle den nyeste viden inden for 
området til medlemmerne.  
 
Jeg har taget DKKs opdrætteruddannelse, har deltaget i Pat Hastings seminar ”Structure in action” 
og er interesseret og opsøgende i ny viden inden for hundeopdræt, -sundhed og –adfærd. Jeg har 
haft mit første kuld hvalpe i sommeren 2019 og oplevede det, som de mest fantastiske ni uger – 
blandt andet også ift. hvordan hvalpene bedst muligt blev klar til at møde verden, både ift. deres 
sundhed og deres sind.  
 
Privat bor jeg sammen med Benjamin og vores fælles fem børn lidt uden for Nykøbing Sj. Vi har et 
mindre hus, hvor vores tre hunde ofte ligger i gangarealerne, men med en skøn stor grund til og tæt 
på stranden, hvor vi alle nyder at være. I dagligdagen er jeg stedfortræder og dagplejepædagog i 
Odsherred Dagpleje, hvor jeg primært laver relationsarbejde, samt en del administrativt arbejde. 
  
Jeg har god erfaring med at deltage i bestyrelsesarbejde, både privat og fagligt, samt diverse udvalg 
og netværk. Jeg finder det motiverende at udveksle holdninger, debattere og blive udfordret af 
andres erfaringer og synspunkter.  
 
Hvis jeg bliver valgt til udvalgsposten, vil jeg bidrage med et stort engagement, lysten til at 
videreudvikle på det eksisterende gode arbejde og samtidig byde ind med ny og relevant viden 
inden for avls- og sundhedsarbejdet inden for DBSK, samt bidrage til at arrangere- og afholde 
arrangementer, som understøtter ovenstående.  
 
Med venlige hilsner 
 
Louise Viberg Christiansen 
Kennel Bella Jambo 
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Bilag M. Vejledning vedr. valg til Avl- og Sundhedsudvalg 
 
Regler for valg til avls- og sundhedsudvalget jf. Klubbens regler for avls - og sundhedsudvalgets 
arbejde: 
 
1 Avls -og sundhedsudvalget 
Stk. 1 
Avls- og sundhedsudvalget sammensættes af fem personer, der vælges ligesom bestyrelsen ved 
urafstemning for en toårig periode. Tre medlemmer vælges i lige år, og to medlemmer vælges i 
ulige år. Der vælges hvert år to suppleanter. 
 
Ved familiemedlemskab anvendes de blå stemmesedler, da husstanden har mulighed for at 
afgive 2 stemme(sedler). 
Ved enkeltmedlemskab anvendes den grønne stemmeseddel, da husstanden har mulighed for at 
afgive én stemme(seddel). 
 
Der må max. stemmes på 3 kandidater pr. stemmeseddel ved valg til avls- og sundhedsudvalget 
 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dorte Hammerich  
Inge Bibby  
Louise Viberg Christiansen  
Werner Bartsch  
 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dorte Hammerich  
Inge Bibby  
Louise Viberg Christiansen  
Werner Bartsch  
 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dorte Hammerich  
Inge Bibby  
Louise Viberg Christiansen  
Werner Bartsch  
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Bilag M. Vejledning vedr. valg til Avl- og Sundhedsudvalg 
 
Regler for valg til avls- og sundhedsudvalget jf. Klubbens regler for avls - og sundhedsudvalgets 
arbejde: 
 
1 Avls -og sundhedsudvalget 
Stk. 1 
Avls- og sundhedsudvalget sammensættes af fem personer, der vælges ligesom bestyrelsen ved 
urafstemning for en toårig periode. Tre medlemmer vælges i lige år, og to medlemmer vælges i 
ulige år. Der vælges hvert år to suppleanter. 
 
Ved familiemedlemskab anvendes de blå stemmesedler, da husstanden har mulighed for at 
afgive 2 stemme(sedler). 
Ved enkeltmedlemskab anvendes den grønne stemmeseddel, da husstanden har mulighed for at 
afgive én stemme(seddel). 
 
Der må max. stemmes på 3 kandidater pr. stemmeseddel ved valg til avls- og sundhedsudvalget 
 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dorte Hammerich  
Inge Bibby  
Louise Viberg Christiansen  
Werner Bartsch  
 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dorte Hammerich  
Inge Bibby  
Louise Viberg Christiansen  
Werner Bartsch  
 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Dorte Hammerich  
Inge Bibby  
Louise Viberg Christiansen  
Werner Bartsch  
 

Billeder

Listen to Your Hearth Von Romanshof

Barney er super glad for vores skovture

Lady Xiera’s Vienetta / Kira venter  
på at komme i ringen



Afsender
Mia Lund Madsen, Kærsgårdvej 21, 5464 Brenderup
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